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نگاهی به مشکلات خیریه »همدم« در روزهای کرونایی؛
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شانزدهم آذر نقطه عطف جنبش دانشجویی
دکتر محسن مدیرشانه چی / نویسنده و پژوهشگر سیاست و تاریخ معاصر

به بهانه 16 آذر؛ بررسی نقش دانشگاه و دانشگاهیان در فرهنگ جامعه؛

دانشجویان کمی خسته!

صادقی: مدیران استقلال بازیچه شدند

مورینیو هم  دراستقلال موفق نمی شود!

معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد مطرح کرد؛

ممنوعیت ساخت و ساز روی گسل  های شهر 
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شماره 821 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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بررسی قانون جدید بیمه اجباری حوادث طبیعی منازل؛

بیمه اجباری، مهمان خانه ها
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پیامدهای طرح مجلس برای ایران
علی اصغر زرگر

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی روز یازدهم آذرماه در جلســه علنی با کلیات طرح دو 
فوریتی اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از ملت ایران موافقت کردند.

در توافقی که منجر به تصویب برجام شــد، دولت جمهوری اسلامی ایران، پروتکل الحاقی 
ســازمان بین المللی انرژی اتمی را نیز پذیرفت؛ پروتکلی که اجازه دسترســی به بازرسان 
آژانس را  برای بازدید از مراکز ایران فراهم می کرد که این رویه تا به امروز نیز ادامه داشته 
اســت. از سویی دولت ترامپ نیز به دنبال آن بود تا با خروج از برجام این توافق را ناکارآمد 
نشان دهد و متعاقبا تحریم های شدیدی نیز علیه ایران اعمال کرد. از سوی دیگر اروپایی ها 
نیز با وعده هایشان که هیچ گاه جنبه اجرایی به خود نگرفت در تلاش بودند تا به هر نحوی 

که شده پوسته برجام را حفظ کنند و مانع از نابودی کامل این توافق شوند.
این همه ماجرا نبود چرا که واشــنگتن به علاوه این مورد هدف پنهان دیگری هم داشت و 
آن تحریک تهران برای خروج از برجام بود تا اجماع دیگر کشــورهای غربی ایران را به میز 
مذاکره بکشاند و طی آن توافقی فراگیر را با موضوعاتی چون کاهش نفوذ منطقه ای و توقف 
فعالیت های موشــکی به جمهوری اسلامی ایران تحمیل کنند. همزمان اگرچه ایران در 5 
مرحله تعهدات برجامی خود را کاهش داد اما به ادامه رایزنی ها و همکاری ها با کشورهای 

اروپایی ادامه داد و با ادامه حضور در این توافق وارد زمین بازی ترامپ نشد.
 اگرچــه ایران تا کنــون از مزایای اقتصادی برجام بهره نبرده اما حفظ و تداوم این توافق تا 

حدود زیادی توانسته است راه را به روی زیاده طلبی های آمریکایی و اروپایی ببندد.
با مشخص شدن رئیس جمهوری جدید آمریکا دولتی در هفته های آینده به روی کار خواهد 
آمد که رویکردش بازگشــت به توافق هسته ای با ایران است. در این زمینه هنوز شروطی 
هم اعلام نشده و دست اندرکاران برجام در دوره باراک اوباما رئیس جمهور سابق آمریکا نیز 
معتقدند که بایدن باید بدون پیش شــرط وارد این توافق شود و اگر قرار است شروطی هم 

مطرح شود در مذاکرات احتمالی آتی مورد بررسی قرار گیرد.
در بحبوحه چنین تحولاتی مجلس شــورای اسلامی ایران در اقدامی کلیات و جزئیات طرح 
اقدام راهبردی ایران برای لغو تحریم ها را به تصویب رســانده و از دولت خواســته تا آن به 
مرحلــه اجرایی درآورد. نکته ای که توجه به آن ضروری بوده این اســت که موضوعات و 
مسائل هسته ای به شورای عالی امنیت ملی ایران مرتبط است که به نوعی در زیر مجموعه 
نهاد رهبری قرار داد. بالطبع در موضوعات مربوط به مســائل هسته ای این شورای امنیت 
ملی است که باید با مشورت با مقام معظم رهبری تصمیم گیری کند. بنابراین اینطور نیست 
کــه هر آنچه مجلس می گوید دولت ملزم به اجرای آن باشــد. تأیید نهایی طرح مجلس و 
ملزم شــدن دولت به اجرای آن قطعا بازی در زمین دشمن محسوب می شود؛ اگر اروپایی 
ها و آمریکایی ها این طور برداشــت کنند که هدف خروج از برجام اســت، در این صورت 
راه برای اجماع غربی ـ آمریکایی علیه ایران باز خواهد شــد. آنها با این استدلال که پوسته 
برجــام هم از بین رفته اســت.مذاکرات جدیدی را بهانه خواهند کرد که علاوه بر مســائل 
هسته ای موضوعات منطقه ای و موشکی ایران را نیز در بر بگیرد تا در این صورت بتوانند 
برجام فراگیرتری را با ایران به امضا برسانند. چنین روندی می تواند سالها به طول بینجامد 
و تحریــم های فعلی نیز همچنان پابرجــا بمانند. در این صورت اروپایی ها می توانند بهانه 
های دیگر از جمله قطعنامه های شــورای امنیت و مکانیســم ماشه را مطرح کنند؛ اقدامی 
که در طول دوره ترامپ آمریکا نتوانســت آن را اجرایی کند.در مجموع اجرایی شــدن طرح 
مجلس نمی تواند به نفع ایران باشد، چرا که تلاش ها برای لغو تحریم های ایران به نتیجه 
نخواهد رســید، در آن ســو در خصوص اروپایی ها نیز شاهد بودیم که طی این سالها بدون 
آمریکا نتوانســته اند کاری از پیش ببرند و از همین رو شاید اقدام ایران همانطور که اشاره 
کردم موجب تشــکیل اجماع دوباره به علاوه خواسته های جدید در دیگر موضوعات شود. 
به بیان ســاده تر و واضح تر اگر تحولات سالهای اخیر را بررسی کنیم در می یابیم که آغاز 
چنین روندی طرح و نقشــه دولت ترامپ بود تا با تحریک موجبات خروج ایران از برجام را 
فراهم ســازند و سپس با فشار تهران را به میز مذاکره بکشانند. باید به یاد داشته باشیم که 
این صبر اســتراتژیک ایران بود که مانع از این روند شــد. برای جمع بندی باید اشاره کرد 
که در طول مدت باقی مانده از دوره ترامپ باید از تصمیمات احساســی و بدون بازگشــت 
خودداری کرد. همواره باید این ذهنیت باقی بماند که این آمریکا بود که از برجام خارج شد 
و قطعنامه ســازمان ملل را زیر پا گذاشــت و این تهران بود که همواره به این توافق پایبند 
ماند.نکته ای دیگری که باید مدنظر داشته باشیم این است که ایران باید مذاکرات برجام را 
با هر مذاکراتی که در آینده ممکن اســت انجام شود تفکیک کند؛ مسائلی مهمی مانند نفوذ 
در منطقه، مســائل موشکی و غیره...در آمریکا شــرایط به گونه ای است که رئیس جمهور 
منتخب اکثر مهره های کابینه خود را تعیین کرده اســت و بعید به نظر می رسد که ترامپ 
در این فرصت باقی مانده دســت به عملیاتی علیه ایران حتی از نوع محدود آن بزند چرا که 
نیازمند اجماع و توافقاتی در آمریکا است. دولت ترامپ در این اواخر دوره خود نیز تصمیم بر 
این گرفته که بخشی از نیروهای خود را از خاک عراق و افغانستان نیز خارج کند. در همین 
حال ایران در ماه های اخیر مواضع محتاطانه ای را داشته و بهتر است همین عملکرد را در 
سیاســت خارجی تداوم بخشد که مانع از تحریک آمریکا و بهانه دادن به دست دشمن می 
شود. در مسائل منطقه ای همچون، سوریه، عراق، خلیج فارس، بحران قره باغ این رویکرد 
ایران کاملا محســوس اســت.به عنوان نکته آخر نیز باید باید نگاهی به رویکرد دموکرات 
ها در سیاســت خارجی نیز داشته باشیم؛ اگرچه سیاســت خارجی آنها با جمهوری خواهان 
تفاوت چندانی ندارد، اما این حزب و تیم بایدن مبنا را بر اســاس دیپلماسی قرار می دهند و 

بکارگیری قدرت نرم را به اقدام نظامی ترجیح می دهند.

سوژه

درخواست اعاده دادرسی سه محکوم به 
اعدام حوادث آبان ماه پذیرفته شد

دیوان عالی کشــور اعلام کرد: اعاده دادرسی سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در دیوان 
عالی کشور پذیرفته شد و پرونده مجددا در شعبه دیگری ) هم عرض( رسیدگی می شود.

به گزارش روابط عمومی دیوان عالی کشور، با حکم رئیس دیوان عالی کشور، اعاده دادرسی 
سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در  این دیوان پذیرفته شد.در پرونده سه محکوم اعدامی 
حــوادث آبان ماه، با پذیرش اعاده دادرســی، پرونده مجددا در شــعبه دیگری )هم عرض( 
رسیدگی خواهد شد.اعاده دادرسی از طرق رسیدگی فوق العاده است که تنها با مجوز دیوان 

عالی کشور صورت می گیرد.

معاون سابق رئیس جمهور به دو سال و نیم حبس محکوم شد

مولاوردی: به دادگاه تجدید نظر شکایت می کنم
پس از پایان رســیدگی به اتهامات شــهیندخت مولاوردی معاون سابق امور زنان و خانواده 

ریاست جمهوری در شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی تهران، وی مجرم شناخته شد.
فارس نوشــت: در پایان رسیدگی به اتهامات شهیندخت مولاوردی معاون سابق امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری در شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی تهران وی مجرم شناخته شد.
محکومیت بدوی وی به شــرح زیر صادر و به وی ابلاغ شــد که شــامل ۲ ســال حبس 
تعزیزی بابت در اختیار قرار دادن اطلاعات و اســناد طبقه بندی شــده با پوشش مسؤولین 
نظــام و با هــدف برهــم زدن امنیت کشــور و ۶ ماه حبــس تعزیری به دلیــل فعالیت 
تبلیغــی علیه نظــام مقدس جمهوری اســلامی ایران اســت.لازم به ذکر اســت نامبرده 
پیش تــر نیــز در دادگاه کیفری ۲ تهران به اتهام تشــویق به فســاد و فحشــا و ترغیب 
 افراد به انحرافات جنســی مســتوجب تعزیر، مجرم شناخته شــده و محکومیت وی صادر

 شده بود.
به دادگاه تجدید نظر شکایت می کنم

شــهیندخت مولاوردی در واکنش به خبر مجرم شناخته شدنش که توسط یکی از رسانه ها 
منتشــر شد؛ اظهار کرد: امروز صبح این حکم به دست من رسید؛ اما حکم ابلاغ شده بدوی 
اســت .وی ادامه داد: بیست روز برای تجدید نظر زمان وجود دارد که حتما به دادگاه تجدید 

نظر شکایتم را اعلام می کنم. 

سرعت مثال زدنی مجلس برای تایید و ابلاغ طرح ضد برجامی اش 

پارلمان علیه پادمان
 صبح چهارشـنبه گذشته 
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نگهبـان  شـورای 
کـه  کـرد  اعـلام 
طـرح  بـه  ایراداتـی 
»اقـدام راهبردی برای 
لغـو تحریم هـا و صیانـت 
از منافـع ملـت« گرفتـه 
اسـت. طرح مذکور، ظهر 
مجلـس  بـه  روز  همـان 
بـا  مجلـس  و  رسـید 
تغییرات شـورای  اعمـال 
بـه  مجـدد  را  طـرح  سـرعت  بـه  نگهبـان 
شـورای نگهبان فرسـتاد و چهارشـنبه عصر 
ایـن طـرح از سـوی شـورای نگهبـان تایید 
عصـر  قالیبـاف  محمدباقـر  شـد.  نهایـی 
چهارشـنبه و پـس از تایید شـورای نگهبان، 
قانـون اقـدام راهبردی بـرای لغـو تحریم ها 
رئیـس     بـه  را  ملـت  منافـع  از  صیانـت  و 
جمهـوری ابـلاغ کـرد. ایـن اتفـاق درحالی 
رخ داد کـه اسـحاق جهانگیـری معـاون اول 
چهارشـنبه  روز  عصـر  جمهـوری  رئیـس    
نامـه ای در مخالفـت دولـت با ایـن طرح به 
سـخنگوی  ولـی  بـود،  کـرده  ارائـه  شـورا 
شـورای نگهبـان گفت که نامه  ای به دسـت 
از عجلـه  میـزان  ایـن  اسـت.  نرسـیده  مـا 
نماینـدگان مجلـس یازدهـم بـرای تصویب 
کلیـات ایـن طـرح، ارجـاع آن بـه شـورای 
در  و  شـورا  ایـن  ایـرادات  رفـع  نگهبـان، 
نهایـت ابـلاغ طـرح در روز چهارشـنبه بـه 
دولـت بـرای اجرا جـای هزاران سـوال و اما 
نماینـدگان  فـوق  نکتـه  پیـرو  دارد.  اگـر  و 
مجلس سـعی کردند بـا مانـور و تاکید بیش 
از حـد روی مـاده ۶ طـرح اقـدام راهبـردی 
بـرای لغـو تحریـم هـا )مـاده شـش: دولت 
جمهـوری اسـلامی ایـران موظف اسـت در 
تعهـدات  کامـل  اجـرای  عـدم  صـورت 
جملـه  از  طـرف  متعاهـد  کشـورهای 
کشـورهای 1+4 )آلمان، فرانسـه، انگلستان، 
چیـن و روسـیه( توافـق هسـته ای در قبـال 
ایـران و عادی نشـدن روابط کامـل بانکی و 
عـدم رفـع کامـل موانـع صـادرات و فروش 
کامـل نفـت و فـرآورده هـای نفتـی ایران و 
برگشـت کامل و سـریع ارز منابـع حاصل از 
فـروش، دو مـاه پـس از تصویب ایـن قانون 
در مجلـس شـورای اسـلامی، نظـارت های 

فراتـر از پادمـان از جملـه اجـرای داوطلبانـه 
پروتـکل الحاقـی را متوقـف کند. بر اسـاس 
تبصـره ایـن مـاده منظـور از دولـت در ایـن 
قانـون حسـب مـورد قـوه مجریـه، هیـات 
وزیـران و کلیـه دسـتگاههای اجرایـی ذی 
ربـط اسـت(، فضـا را بـه ایـن سـمت پیـش 
ببرنـد کـه اساسـا ایـن طـرح مجلـس بـه 
دنبـال حفـظ منافـع ملـی، صیانـت از حقوق 
هـای  طـرف  بـه  دادن  فرصـت  و  ملـت 
برجامـی و نیـز دولـت بـرای افزایـش تـوان 

بـازی  دیگـر  بیـان  بـه  اسـت.  زنـی  چانـه 
سیاسـی نماینـدگان در ایـن باره سـبب شـد 
تـا بـه عمـد سـایه مـاده ۶ طـرح، تبعـات به 
شـدت مخـرب مـواد یـک تـا پنـج را تحت 
الشـعاع قـرار دهـد و ایـن گونـه از زیـر بـار 
اتهـام دشـمنی طـرح مذکـور بـا منافـع ملی 
فـرار کننـد. این در حالی اسـت کـه قطعا در 
صحنـه عمـل و برخـلاف تـلاش نمایندگان 
برای کشـاندن عمـده بحث به مـاده ۶ قطعا 
مخـرب  شـدت  بـه  تبعـات  و  تاثیـرات 
دیپلماتیـک مـواد یـک تـا پنج طـرح مذکور 
مـی توانـد مـاده ۶ را هـم عمـلا به حاشـیه 
حسـن  دولـت  مشـکل  قطعـا  لـذا  ببـرد. 
روحانـی بـا طرح مذکـور به مـاده ۶ باز نمی 
گـردد، بلکـه چالـش هـا و تبعـات اجرایـی 
شـدن مـواد یـک تا پنج اسـت که مـی تواند 
شـرایط را بـه شـدت پیچیده و بغرنـج کند و 
بـه گونـه ای جمهوری اسـلامی ایـران را در 
یـک بن بسـت دیپلماتیـک قـرار دهـد. بـه 
واقـع طـرح مذکـور مجلـس احیـای همـان 
نـگاه بـه شـدت غلـط و دردسرسـاز دولـت 
محمـود احمـدی نژاد بـود که نهایتـا پرونده 
فعالیـت هـای هسـته ای ایـران را از آژانس 

بیـن المللی انـرژی اتمی و شـورای حکام به 
شـورای امنیـت سـازمان ملـل کشـاند که با 
سـال ها ممارسـت دیپلماتیک ایـن پرونده از 
شـورای امنیـت سـازمان ملـل خـارج شـده 
اسـت، امـا گویـا نماینـدگان بـه نـام حفـظ 
منافـع ملـی و صیانـت از حقوق ملـت دوباره 
در تلاشـند تـا ایـن پرونده به شـورای امنیت 
سـازمان ملـل بازگـردد. به هر حال مسـدود 
شـدن یا بهتر بگویم مسـدود کـردن عمدی 

فضـای دیپلماتیـک و به بن بسـت کشـاندن 
تـلاش هـا بـرای بازگشـت جـو بایـدن بـه 
پرونـده  در  حساسـیت  افزایـش  بـا  برجـام 
جملـه  از  ایـران  هسـته ای  فعالیت هـای 
اهـداف مطلوبـی اسـت که می توانـد جریان 
هـای پشـت طراحان اقـدام راهبـردی برای 
لغـو تحریم ها را بـه منافعشـان در انتخابات 
1400 برسـاند. بی شـک بـا رادیکال شـدن 
فضـای دیپلماتیـک و بـه دنبـال آن فضـای 
کـردن  مجبـور  سـایه  در  داخلـی  سیاسـی 
دولـت بـه اجـرای مفـاد طـرح، آن هـم در 
انتخابـات  بـه  منتهـی  ماه هـای 
ریاسـت جمهوری قطعـا مـی توانـد گفتمـان 
تـک صدایـی را در کشـور حاکـم کنـد تا در 
بـه  را  ایـن جریـان  متبـوع  گزینـه  نهایـت 
کرسـی پاسـتور برسـاند. چـرا کـه بی شـک 
تولیـد اورانیـوم بـا غنـای ۲0 درصـد، ذخیره 
سـالانه اورانیـوم بـا غنـای ۲0 درصـد بـه 
کشـور،  در  کیلوگـرم   1۲0 حداقـل  میـزان 
تولیـد  و  سـازی  غنـی  ظرفیـت  افزایـش 
اورانیوم غنی شـده با سـطح غنای متناسـب 
هـر یـک از مصـارف صلـح آمیـز کشـور به 
میـزان ماهانه حداقل حداقـل 500 کیلوگرم، 

غنـی  گاز،  تزریـق  نصـب،  عملیـات  آغـاز 
سـازی و ذخیـره سـازی مواد تـا درجه غنای 
دسـتگاه   1000 حداقـل  بـا  موردنیـاز، 
  ،) ۲m-IR ( ماشـین های نسـل دوم پیشرفته
بهینـه سـازی و راه انـدازی عامـل واکنش ) 
اراک،  سـنگین  آب  مگاواتـی   40  ) راکتـور 
طراحـی یـک عامـل واکنـش )راکتـور( آب 
سـنگین 40 مگاواتـی جدیـد با هـدف تولید 
همسـانهای پایـدار )رادیـو ایزوتـوپ(، توقف 
جملـه  از  پادمـان  از  فراتـر  هـای  نظـارت 

اجـرای داوطلبانـه پروتـکل الحاقـی و ...  در 
عمـل هیـچ کمکـی بـه پیشـبرد و تحقـق 
منافـع ملـی نخواهد کـرد. بی شـک اجرایی 
کـردن هـر کـدام از ایـن اقدامات بـه معنای 
هفـت  تلاش هـای  تمـام  گذاشـتن  نـاکام 
سـال گذشـته دولت روحانی بـه منظور عدم 
ارجـاع دوبـاره پرونـده هسـته ای ایـران بـه 
شـورای امنیـت اسـت. در حقیقـت این طرح 
را بـه  سـعی دارد بـه عمـد دوبـاره کشـور 
فضـای سـال هـای 1390 و 1391 هجـری 
شمسـی بکشـاند. در این راسـتا هـم مجلس 
شـورای اسـلامی بـا دعـوت از کارشناسـانی 
کـه تحلیـل هایـی مبتنـی بـر توهـم توطئه 
دارنـد، طرح را بـه صحن کشـاندند و کلیات 
آن را تصویـب کردنـد. در صورتـی کـه جـا 
داشـت بـا دعـوت از محمـد جـواد ظریـف، 
صالحـی،  اکبـر  علـی  خارجـه،  امـور  وزیـر 
یـا حداقـل  اتمـی  انـرژی  رئیـس سـازمان 
سیاسـت  حـوزه  طـرف  بـی  کارشناسـان 
بانـک مرکـزی،  خارجـی، مسـئولین عالـی 
اقتصاددانـان، تحلیلگـران بـازار نفت نسـبت 
بـه طراحـی واقـع بینانـه و ارزیابی سیاسـی، 
امنیتـی، دیپلماتیـک و اقتصـادی طـرح بـه 

یـک جمع بندی درسـت مـی رسـیدند، ولی 
متاسـفانه بـه دلیـل همـان بینـش سیاسـی 
حـذف گرایانه آسـتانه انتخابات 1400 سـعی 
از  بسـیاری  دولـت،  جـدی  مخالفـت  شـد، 
تحلیلگـران، کارشناسـان، صاحـب نظـران و 
حتـی فعالیـن حـوزه رسـانه نادیـده گرفتـه 
 48( ممکـن  زمـان  کمتریـن  در  و  شـده 
سـاعت( بـا ابـلاغ ایـن طـرح بـه دولـت به 
عمـد فضای سیاسـی و دیپلماتیک کشـور به 
بن بسـت  بـه  نهایـت  در  و  محـدود  شـدت 
برسـد. بنابرایـن می تـوان ایـن نتیجه گیـری 
را کـرد کـه مجلـس در کوتـاه تریـن زمـان 
شـورای  مسـاعدت  و  کمـک  بـا  ممکـن 
نگهبـان سـعی کـرد بـا تصویـب، تاییـد و 
ابـلاغ طرح بـه دولت مانـع از اظهارنظرهای 
درسـت، دقیق و واقـع بینانه کارشناسـان در 
فضـای رسـانه ای شـود تـا مبـادا مفـاد آن 
بـرای جامعـه کالبـد شـکافی شـود و ایـن 
تبعـات  و  آثـار  ارزیابـی  ناحـق،  بـه  گونـه 
و  دیپلماتیـک  امنیتـی،  سیاسـی،  مخـرب 
اقتصـادی طرح بـرای ملت مغفـول ماند. در 
و  دولـت  مخالفـت  کـه  بمانـد  میـان  ایـن 
صاحـب  و  کارشناسـان  نظـر  و  هشـدارها 
نظـران را نسـبت بـه عواقـب ایـن طـرح به 
عمـد کنـار گذاشـتند، بلکـه حتـی مواضـع 
خصـوص  بـه  کشـورها  از  بسـیاری  منفـی 
بازیگـری ماننـد روسـیه که آقایان سـنگش 
را بـه سـینه مـی زننـد هـم در قبـال طـرح 
مذکـور نادیـده گرفتـه شـد. بنابرایـن بایـد 
پرسـید آیا این طـرح و تـلاش نمایندگان به 
زنـی  چانـه  تـوان  کـردن  پـر  بـرای  واقـع 
دیپلماتیـک دولت و حفظ برجام اسـت یا آن 
واپسـین  در  را  دولـت  دارنـد  سـعی  کـه 
ماه هـای حیـات سیاسـی اش بـه مسـیری 
بکشـانند کـه بـه توفیقـی در مذاکـره بـرای 
احیـاء برجـام، بـاز کـردن فضـای مذاکـره و 
بهبـود وضعیـت اقتصادی و معیشـتی دسـت 
پیـدا نکنـد کـه مبـادا امتیـاز آن بـه جریـان 
حامـی دولـت داده شـود و از آن بـه عنـوان 
یـک بـرگ برنـده انتخاباتی اسـتفاده شـود. 
لـذا اکنـون جـا دارد کـه رئیـس جمهـور بـا 
مخالفـت جـدی در اجـرای مفـاد ایـن طرح 
بـه عنـوان رئیس شـورای عالـی امنیت ملی 
بـه سـادگی زیـر بـار اجـرای چنیـن طرحی 

نرود.

یادداشت

مجلس در کوتاه ترین زمان ممکن با کمک و مساعدت شورای نگهبان سعی کرد با تصویب، 
تایید و ابلاغ طرح به دولت مانع از اظهارنظرهای درست، دقیق و واقع بینانه کارشناسان 

در فضای رسانه ای شود تا مبادا مفاد آن برای جامعه کالبد شکافی شود و این گونه به 
ناحق، ارزیابی آثار و تبعات مخرب سیاسی، امنیتی، دیپلماتیک و اقتصادی طرح برای 

ملت مغفول ماند

,,

توضیح دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی درباره حاشیه های مصوبه اخیر مجلس

غربی ها باید به تعهداتشان عمل کنند

دبیرخانه شــورای عالی امنیــت ملی با انتشــار بیانیه ای، 
توضیحاتی را پیرامون حاشیه ســازی هایی که طی روزهای 
اخیردربــاره تصویب قانــون »اقدام راهبــردی برای لغو 
تحریم ها و صیانت از حقوق مردم« ایجاد شــده است ارائه 

کرد. 
این بیانیه توضیحاتی پیرامون حاشیه ســازی هایی که طی 
روزهای اخیر  در مورد تصویب قانون »اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها و صیانت از حقوق مردم« ایجاد شــده است، 

در بردارد.
متن کامل این بیانیه بدین شرح است:

بیانیه توضیحی دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی پیرامون 
حاشــیه ســازی های اخیر در مورد تصویــب قانون اقدام 

راهبردی برای لغو تحریم ها 
تهران- دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 15/9/99 -

حدود دو ماه قبل، ریاســت محترم مجلس شورای اسلامی 
کلیــات طرحی را که جمعــی از نمایندگان محترم مجلس 
ارائــه و مراحلــی از آن نیز طی شــده و طراحــان نیز بر 
فوریت تصویب آن اصرار داشــتند را در یکی از نشستهای 

شــورای عالی امنیت ملی برای آگاهی اعضا ارائه نمودند. 
شــورا نیزضمن اســتقبال از اصل موضوع و احترام به حق 
نمایندگان محترم مجلس در ارائه و تصویب طرحهای مورد 
نظر، ملاحظاتی را نســبت به جوانبی از موضوع جمع بندی 
و مــورد تصویب قرار داد که پــس از طی مراحل نهایی به 

عنوان مصوبه شورا ابلاغ گردید.
در این مصوبه همچنین از مجلس شورای اسلامی خواسته 
شده بود در بررسی و تدوین نهایی طرح با دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی و وزارت امور خارجه نیز تعامل و همفکری 

شود.
در چارچوب اجرای مصوبه شورای عالی، نمایندگان ریاست 
محترم مجلس و کمیســیون امنیت ملــی مجلس در چند 
مرحله رایزنیها و ارجاعاتی به دبیرخانه داشتند که ملاحظات 
دبیرخانه را دریافت و دراغلب موارد، مورد توجه قرار دادند.

در مراحلی نیز برخــی نگرانی های طبیعی و متعارف برای 
دبیرخانــه مطرح بود که با پیگیری از مراجع ذی ربط مرتفع 

گردید.
مراحــل مختلف تدوین این طرح تــا تصویب نهایی آن بر 

اساس روال و مقررات متعارف و قانونی مجلس انجام شده 
و دبیرخانه دخالتی در آن نداشته است.

روشن است که مجلس محترم نیز الزامی برای اخذ موافقت 
دبیرخانه و دستگاههای دیگر مگر آن چه در چارچوب قانون 
اساس و شــرع مقدس، رعایت آن توصیه گردیده و توسط 
شورای محترم نگهبان مورد نظارت قرار می گیرد، نداشته 

است.
نظرکارشناســی دبیرخانــه در خصــوص مراحل شــکل 
گیری،تکمیــل و تصویب قانون« اقدام راهبردی برای رفع 
تحریم ها و صیانت از حقوق مردم » این اســت  که قانون 
فوق مســئله خاصی به زیان مصالح ملی ایجاد نمی کند و 
برعکس، آنچه بر خــلاف مصالح ملی بوده و مورد نگرانی 
می باشــد همین جنجالها است که شان و جایگاه نهادهای 
قانونی کشور را مورد خدشه قرار داده و به وحدت و انسجام 

ملی خسارت وارد می کند.
بدون شک اظهار نظرها و رفتارهایی که طی روزهای اخیر 
شــاهد آن بودیم، مصالح و منافع ملی را قربانی اغراض و 
منافــع گروهی وجناحی نموده و ضمــن آن که هیچگونه 

نفعی برای کشــور نداشــته، پیام و آدرس غلط به دشمنان 
منتقل می کند.

در این میان توسل ابزاری به ارزشهای عالی نظام و انقلاب 
به ویژه موضوع شــهادت دانشــمند خدوم و انقلابی شهید 
محســن فخری زاده و دستمایه قرار دادن آن در مجادلات 
سیاسی و جناحی به ویژه از سوی آنهایی که انتظار است در 
موقعیت کنونی، تمام اهتمام خود را مصروف تحکیم وحدت 
و انسجام ملی و ساماندهی اوضاع کشور نمایند و در تدارک 
پاسخ کوبنده به دشمن غدار باشند، سوالات بزرگی را ایجاد 

نموده و به هیچ وجه قابل توجیه نمی باشد.
در پایان اعلام می نماییم، دبیرخانه شــورای عالی امنیت 
ملی در شــرایط فعلی با آگاهی نســبت به رویکرد برخی 
طرفهایی که بدنبال گســترش و تــداوم هیاهو وتخدیش 
نقش، جایگاه و عملکرد دبیرخانه هستند، قصد پاسخگویی 
به آنان را ندارد لیکن ضمن اعتقاد راســخ و توصیه اکید به 
همــه طرفها در خصوص ضرورت پایان دادن به مجادلات 
بی حاصل،هشــدار میدهیم که اجازه نخواهیم داد منافع و 

مصالح کشور بازیچه دست سیاست بازان قرار بگیرد.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی  و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اســلامی تصویب طرح اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم هــا و صیانت از منافع ملت ایــران را با نیت کمک 
به مردم و دولت دانســت و تاکید کرد که باید غربی ها به 

تعهداتشان عمل کنند.
جلیل رحیمی جهان آبادی در مطلبی در صفحه توییتر خود 

نوشت:

» طرح نمایندگان مجلس شــورای اسلامی   اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها  که تبدیل به قانون شد، با نیت کمک به 
مردم و دولت تصویب گردید. این قانون می تواند فشــار را 
بر طرف های برجام افزایش داده و دست دولت را در چانه 
زنی با آنها باز نماید.   معیشت  مردم در تنگناست، غربی ها 

باید به تعهداتشان عمل کنند. «  
هفتــه گذشــته نمایندگان کلیــات و 9 ماده طــرح اقدام 

راهبــردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران 
را تصویب کرده و با رفع ایراد شــورای نگهبان، این قانون 
توســط رییس مجلس شورای اسلامی به رییس جمهوری 

جهت اجرا ابلاغ شد.
طبق مــاده ۶ این قانون، دولت جمهوری اســلامی ایران 
موظف اســت در صــورت عدم اجــرای کامــل تعهدات 
کشــورهای متعاهد طرف از جمله کشورهای 1+4 )آلمان، 

فرانسه، انگلستان، چین و روسیه( توافق هسته ای در قبال 
ایران و عادی نشــدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل 
موانع صادرات و فروش کامــل نفت و فرآورده های نفتی 
ایران و برگشــت کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، 
دو ماه پس از لازم الاجرا شــدن این قانون، نظارتهای فراتر 
از پادمان از جمله اجرای داوطلبانه ســند )پروتکل الحاقی( 

را متوقف کند.
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۴ تصمیم جدید اقتصادی در ستاد ملی کرونا  
اخذ شد

معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت: در 
جلسه امروز ستاد ملی مقابله با کرونا چهار 
تصمیم اقتصادی برای واحدهای آســیب 

دیده از اعمال محدودیت ها گرفته شد.
به گــزارش روزنامه»صبح امــروز« و به 
نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، محمد 
نهاوندیــان امروز )شــنبه 15 آذر 99( در 
پایان جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا در 
جمع خبرنگاران با اشاره به خروج بسیاری 

از شهرها از شرایط قرمز، اظهار داشت: رعایت دستورالعمل های بهداشتی باید به طور جدی برای 
تداوم وضعیت بهبود ادامه یابد.

وی با اشاره به اخذ چهار تصمیم اقتصادی در ستاد ملی مقابله با کرونا با توجه به آثار و آسیب های 
ایجاد شــده از محدودیت ها برای واحدهای اقتصادی، خاطرنشــان کرد: نخست، طبق مصوبه 
تســهیل بدهی بدهکاران شبکه بانکی مجلس شورای اسلامی در سال 9۷، اشخاص حقیقی و 

حقوقی مهلت یافتند تا بدهی معوقه خود را تا پایان سال 98 پرداخت کنند.
وی افزود: بر این اســاس اشخاص حقیقی تا 500 میلیون تومان و اشخاص حقوقی تا ۲ میلیارد 
تومان می توانســتند از این مهلت استفاده کرده و با شرایط معین شده بدهی خود را بپردازند، اما 
اســفندماه سال 98 با شیوع ویروس کرونا همزمان بود و بسیاری از واحدهای تولیدی نتوانستند 

از این شرایط بهره مند شوند.
نهاوندیان بیان داشت: به پیشنهاد بانک مرکزی و کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
امروز در ستاد ملی کرونا تصویب شد که مهلت تعیین شده تا پایان سال گذشته تا اسفندماه سال 

99 تمدید شود.
وی تاکید کرد: فرصت مراجعه واحدهای تولیدی به بانک ها و مؤسسات اعتباری تا پایان آذرماه 

تعیین شده است تا پس از بررسی حساب متقاضیان، در اسفندماه پرداختی ها انجام شود.
معاون اقتصادی رییس جمهوری ، مصوبه دوم ستاد ملی مقابله با کرونا را مربوط به آسیب اعمال 
محدودیت برای کسب وکارها عنوان کرد و گفت: واحدهای اقتصادی که با اعمال محدودیت های 
شدید در شهرهای قرمز و نارنجی مجبور و متحمل آسیب شده اند در کنار برخی تسهیلات، برای 
پرداخت ســهم کارفرمایی بیمه تأمین اجتماعی آنها ۲ ماه مهلت تعیین شد و البته بررسی های 

انجام شده تا سازمان تأمین اجتماعی از این تصمیم دچار مشکل نشود.
وی با بیان اینکه سومین مصوبه اقتصادی ستاد ملی مقابله با کرونا مربوط به حوزه ورزش بود، 
اظهار داشت: تسهیلاتی برای این بخش در نظر گرفته شده که متقاضیان واجد شرایط می توانند 
تا پایان دی ماه نســبت به ثبت نام اقدام کنند و اقساط تسهیلات نیز از اول خردادماه سال آینده 

آغاز خواهد شد.
نهاوندیان خاطرنشان کرد: همه کمک ها و حمایت ها که به صورت تسهیلات بانکی یا بلاعوض به 
خانوارها و واحدهای اقتصادی پرداخت شده است با تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا »مستثنیات 
دین« تلقی می شوند، به این معنی که محدودیت های ماده )5( اصلاح قانون صدور چک شامل 

این گروه ها نمی شود.
وی افزود: بر همین اساس ممنوعیت افتتاح حساب و قطع باقی خدمات به طور استثنایی در مورد 

این پرداخت ها و تسهیلات اعمال نخواهد شد.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری اظهار امیدواری کرد که این گام های کوچک بتواند کمکی برای 

واحدهای اقتصادی باشد و همه ما با یک وحدت ملی از این شرایط عبور کنیم.

۲۰ هزار تن شکر در استان های سراسر کشور 
توزیع می شود

ستاد تنظیم بازار مقرر کرد ۲0 هزار تن شکر 
در اختیار کارگروه های تنظیم بازار استان ها 
قرار گیرد تا با تصویب این کارگروه ها در 

استانهای سراسر کشور توزیع شود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقــل از وزارت صمت، ســتاد تنظیم بازار 
مقرر کرد مقــدار ۲0 هزار تن شــکر در 
اختیار کارگروه های تنظیم بازار اســتان ها 
قرار گرفته تا با تصویب این کارگروه ها در 

استان های سراسر کشور توزیع شود.
این تصمیم در پی درخواست شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران مبنی بر اختصاص شکر 

طرح تنظیم بازار از محل ذخایر راهبردی بوده است.
کاهش روند برداشت نیشکر در اثر بارندگی های شدید و عدم امکان تأمین شکر از محل واردات 
به دلیل اختلاف قیمت مصوب با قیمت تمام شــده شــکر وارداتی، علت این درخواست شرکت 

بازرگانی دولتی ایران است.
توزیع ۲0 هزار تن شــکر تنظیم بازار در جلسه اخیر ستاد تنظیم بازار طرح و با اکثریت آرا مورد 

موافقت قرار گرفت.

جزییات عیدی و پاداش کارگران در سال ۹۹ 
اعلام شد

بر اساس قانون، همه شرکت ها و سازمان های مشمول قانون کار باید حداقل دو ماه پایه حقوق 
و حداکثر سه ماه پایه حقوق را به عنوان عیدی و پاداش به کارگران و نیروهای کار خود بدهند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، بر خلاف عیدی و پاداش پایان سال کارمندان 
دولت که همه ساله به موجب تصویب نامه هیات وزیران مبلغ آن مشخص و در خصوص کلیه 
کارمندان دولت به طور یکســان اعمال می شــود، مبنای تعیین و پرداخت عیدی و پاداش به 
کارگران مشمول قانون کار، ماده واحده قانون تعیین عیدی و پاداش سالانه کارگران مصوب سال 

13۷0 مجلس شورای اسلامی است.
برابر ماده واحده قانون تعیین عیدی و پاداش سالانه کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون 
کار، حداقل عیدی کارگران دو برابر حداقل دســتمزد و حداکثر عیدی به شــرطی که از مصوبه 
قانون کار بیشتر نشود، سه برابر حداقل دستمزد خواهد بود.با توجه به مصوبه شورای عالی کار، 
حداقل دستمزد کارگران در سال 1399 با افزایش ۲۶ درصدی به یک میلیون و 911 هزار تومان 
رســید که با احتساب ماده واحده قانونی، حداقل عیدی کارگران 3 میلیون و 8۲0 هزار تومان و 
حداکثر عیدی، 5 میلیون و ۷30 هزار تومان خواهد بود.بنابر این عیدی پرداختی به کارگران در 
انتهای ســال نباید کمتر از 3 میلیون و 800 هزار تومان باشــد.بر اساس قانون مربوط به تعیین 
عیدی و پاداش ســالانه کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون کار مصوب سال 13۷0، 
کلیه کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون کار مکلفند به هر یک از کارگران خود به نسبت یک 
ســال کار ، معادل ۶0 روز آخرین مزد،  به عنوان عیدی و پاداش بپردازند و مبلغ پرداختی از این 
بابت به هر یک از کارگران نباید از معادل 90 روز حداقل مزد روزانه قانونی کارگران تجاوز کند.
البته پرداخت عیدی به کارگرانی که کمتر از یک ســال در کارگاه ها مشغول به کار بوده اند نیز 
الزامی بوده و مبلغ عیدی پرداختی به آنان باید به ماخذ شــصت روز مزد و به نسبت ایام کارگر 
و روزهایی که در آن محل به کار مشغول بودند محاسبه و پرداخت شود.در حالی که بسیاری از 
کارفرمایان عیدی و پاداش کارگران را در انتهای سال پرداخت می کنند اما همه ساله فعالان و 
مقامات کارگری از کارفرمایان می خواهند به جهت رفاه حال خانوارهای کارگری و حفظ قدرت 
معیشت کارگران، مبالغ عیدی و پاداش را تا قبل از پایان سال به کارگران خود بپردازند تا از این 
طریق بتوانند بخشی از مایحتاج مورد نیاز خود را در زمان مناسب تهیه کنند.به گزارش صبح امروز 
،اگر چه تا پایان ســال هنوز زمان باقی مانده است اما با توجه به اوضاع معیشتی کارگران، مبلغ 

عیدی شاید تنها کمک خرج یک خانوار در این روزهای کرونایی باشد.

خبر

بررسی قانون جدید بیمه اجباری حوادث طبیعی منازل؛

بیمه اجباری، مهمان خانه ها
از  یکــی  بیمه  صنعــت 
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صنایع بســیار با ارزش 
که  اســت  جامعه  هر 
خود بــه نوعی باعث 
آن  روزافزون  توســعه 
در  امروز  می شود.  جامعه 
تمامی جوامع رو به توسعه، 
در  مهم  عاملــی  را  بیمه 
کشــور ها  پیشــرفت 
معتقدند  زیــرا  می دانند. 
بخش های  رشد  در  بیمه 
مختلــف اقتصادی نقش برجســته ای را ایفا 
می نماید و با پوشش خسارات ناشی از انجام 
فعالیت هــای اقتصادی و توســعه ای جامعه، 
انگیزه هــای ســرمایه گذاری را نیز افزایش 

می دهد.
اما بیمه در اقتصاد و جامعه ما از چه جایگاهی 
برخوردار است؟ پاســخ این پرسش به نحوه 
نگرش ما به بیمه و توقعاتی که از این صنعت 
مهم داریم بازمی گردد. شــاید بسیاری از ما 
آن را کاری صرفــاً اقتصادی تصور کنیم و یا 
فعالیتی اقتصای - اجتماعی بدانیم که اتفاقاً 

جنبه اجتماعی آن قابل توجه تر است.
اگرچه طی یک دهه گذشته صنعت بیمه رشد 
قابل قبولی داشــته اما هنوز آن طور که باید 
به نیاز های اولیه مشــتریان خود نگاه عمیقی 
نکرده است. دلیل ارائه این مطالب این بود تا 
در ابتدا کمی به مبحث بیمه بپردازیم سپس 
به تحلیل خبری که اخیرا در مورد این موضوع 

اعلام شد بپردازیم.
اما ابتدا به شــرح ســخنان رئیس کل بیمه 
مرکــزی در خصوص خبر اخیــر پرداخته و 
سپس به سراغ بررسی ابعاد آن خواهیم رفت 
بر اســاس این قانون، 30میلیون خانه تحت 
پوشــش بیمه اجباری حــوادث طبیعی قرار 
می گیرند و مبلغ آن روی قبض برق مصرفی 

هر خانه می آید.
پوشش صندوق بیمه حوادث طبیعی

غلامرضا سلیمانی در برنامه گفت  و گوی ویژه 
خبری شــبکه دو سیما گفت: لایحه صندوق 
بیمــه حــوادث طبیعی در مجلس شــورای 
اســلامی تصویب و به دولت ابلاغ شده است 
و در حــال تدویــن آیین نامه های اجرایی آن 
هستیم. بر اساس این قانون کلیه املاکی که 
در کشور اشــتراک برق دارند، تحت پوشش 

صندوق بیمه حوادث طبیعی قرار می گیرند.
وی اظهار کرد: سرمایه اولیه این صندوق 50 
میلیارد تومان اســت و بقیه منابع آن از حق 
بیمه ای که مردم باید بدهند و دولت نیز تامین 
می کند، به دســت می آید.در زمانی که میزان 
تعهد بیمه بــرای هر ملک 30 میلیون تومان 
بود ۶0 هزار تومــان دولت و ۶0 هزار تومان 
صاحب ملک به طور ماهانه حق بیمه پرداخت 
می کردند، اما اکنون میزان تعهد افزایش یافته 
است و در پی آن حق بیمه نیز افزایش خواهد 

یافت.
سلیمانی بابیان اینکه »اکنون دولت باید حق 
بیمه صندوق بیمه حــوادث طبیعی را تعیین 
کند« تصریح کرد: ســبد دارایی صنعت بیمه 
4۲ هزار میلیارد تومان اســت و در هفت ماه 
اخیر معادل 3۷ درصد افزایش یافته اســت، 
همچنین ضریب نفوذ بیمه ای یا همان سهم 
صنعــت بیمه از تولید ناخالص ملی نیز از ۲.4 

دهم به ۲.۶۶ دهم رسیده است.
وی بــا ابــراز اینکــه »ورود چین بــه بیمه 
بازرگانــی و قراردادن بیمه درمــان در بیمه 
بازرگانی موجب شــده است میانگین ضریب 
نفوذ بیمه ای جهانی افزایش یابد« گفت: اگر 
صندوق بیمه محصولات کشــاورزی و بیمه 
تکمیلی آتیه ســازان حافظ را در زیر مجموعه 
بیمه بازرگانی محاســبه کنیــم، ضریب نفوذ 
بیمه ای کشــور به ۲.9 دهــم افزایش یافته 
اســت. با تغییر آیین نامه هــا پول هایی را که 
در بانک داشــتیم وارد بازار سرمایه کرده ایم؛ 
افزون بر عرضه ســهام شرکت های بیمه ای 
در بــازار ســرمایه این شــرکت ها در بورس 

سرمایه گذاری نیز کرده اند.
رئیــس کل بیمه مرکزی با اشــاره به اینکه 
»میــزان بازدهی بیمه زندگی بســیار خوب 
بوده اســت و14.5 درصد از سبد سرمایه ای 
مجموعه بیمــه ای مربوط بــه بیمه زندگی 
اســت« ادامه داد: ضریب نفــوذ بیمه ای در 
جهان به کشور های توسعه یافته باز می گردد 
و اکنون در دنیا 4۶ تا 50 درصد ســبد دارایی 
و ســرمایه ای بیمه ها مربوط به بیمه زندگی 
بازارهای  است. ســلیمانی تبیین کرد: وجود 
موازی قوی در کشور مانند بازار مسکن، طلا، 
ارز و سرمایه و روشن نبودن مزیت های بیمه 
زندگــی در خانواده ها و وجــود صندوق های 
بازنشستگی موجب شده است مردم به سمت 
بیمه زندگی نروند، البته در مقایســه با سال 
گذشــته بیمــه زندگی 3۷ درصد در کشــور 
افزایــش یافته اســت. با گســترش بیماری 
کرونا نگران بودیم مردم بیمه های زندگی را 
به دلیل کاهش درآمد ها فســخ کنند اما این 

اتفاق نیفتاد.
مزایای بیمه اجباری منازل

یک کارشــناس بیمه واســتاد دانشــگاه در 
خصوص این قانــون می گوید: مزایای طرح 
مذکور این است که بر روی قبض برق حساب 
می شود و افراد آن را پرداخت کرده و متوجه 
نمی شوند، و در شــرایط بحرانی برای جبران 

خسارت یک منبع مالی به حساب می آید.
معایب بیمه اجباری منازل

نــادر رحیمــی در گفتگو بــا روزنامه »صبح 
امروز« بیــان می کند: قــرار داد این بیمه به 
دست مردم نمی رســد وآنان نمی دانند چقدر 
پوشــش دارد و شــامل چه مواردی می شود، 
به بیانــی پول مردم دریافت می شــود اما از 
شفافیت لازم بر خوردارنیست. همچنین ارزش 
لوازم هر خانه با دیگری متفاوت اســت، که 
با بروز حادثه این تفاوت در خســارت، باعث 

ایجاد تنش می شود.
وی بــا بیان اینکه »قبض بــرق برای مردم 

ابتدا باید  ملموس نیســت« تصریح می کند: 
اعلامیــه ای بر روی قبض برق درج  شــود تا 
هر کسی که دوست دارد بیمه شود و فرهنگ 
آن جا بیفتد، زیرا فــردی که از این موضوع 
بی اطلاع اســت با اضافه شدن این هزینه بر 

روی قبض  نمی داند دلیل آن چیست.
کم کاری در حوزه بیمه

این کارشــناس بیمه در پاســخ به این سوال 
که »کدام شرکت بیمه از این طرح پشتیبانی 
می کند« ابــراز می کند: معمــولا بیمه ایران 
از این گونــه مــوارد پشــتیبانی می کند، اما 
بحث کنسرســیومی آن نیز وجــود دارد که 
به نظر می رســد اگر تمــام ارگان ها وارد این 
موضوع شوند و مســکنی را که به نیرو های 
خود می دهنــد بیمه کننــد، و از این طریق 
فرهنگ سازی شــود بهتر است؛ اما متاسفانه 
با وجود اینکه این مســئله در چند سال اخیر 
بهتر شده، بسیار در مورد آن کم کاری صورت 

گرفته است.
وی با اشاره به گفتگوی سلیمانی، رئیس کل 
بیمه مرکزی خاطر نشان می کند: جا داشت که 
آقای ســلیمانی از دو نفر کارشناس در برنامه 
گفتگوی ویژه خبری استفاده کند زیرا از یک 
مدیر ارشــد یا وزیر انتظــار نمی رود که تمام 
مطالــب و قرار داد ها را بداند، از آن گذشــته 
مردم نیز موضوع را شــفاف تر می شــنیدند و 

بهتر می توانستند تصمیم گیری کنند.
تکلیف افرادی که تمایلی به بیمه ندارند 

چیست؟
نادر رحیمی در پاســخ به این ســوال که »با 
این طرح اجباری تکلیف کســانی که تمایل 
به بیمه کردن منزل خود ندارند چه می شود« 
توضیح می دهد: مــا دو بحث داریم؛ قانون و 
شرع وفقه. از نظر شرع این کار درست نیست، 
اما اگر طرحی در مجلس تصویب شود، بحث 
فقهی آن به گردن قانون گذار اســت. زیرا در 
این کار اجبار وجود دارد. همچنین ما دو دسته 
کلا داریم؛ پســت یا ضــروری و لوکس که 

به جز بیمه شخص ثالث، بقیه بیمه ها کالای 
نیازمندان نمی توانند آن را  لوکس هســتندو 

تهیه کنند و نیازی به آن ندارند.
بیمه اجباری پاسخگوی مسائل شهری 

نیست
وی تبیین می کند: شــاید این طرح در حومه 
شهرســتان ها و روستاها کار گشــا باشد، اما 
کمترین مسائل شــهری را پاسخگو نیست، 
اگر هم میزان سرمایه گذاری آن افزایش یابد، 
حق بیمــه بالا می رود کــه موجب اعتراض 
مردم خواهد شــد. در هرحال اگر به صورت 
کاربردی و اجرایی مورد بررســی قرار گیرد و 
شفاف باشد، از تنش های بعدی آن جلو گیری 

می شود و شاید مردم از آن استقبال کنند.
وی در جمع بنــدی صحبت های خود ضمن 
قدردانی از ریاست بیمه مرکزی بابت خدمات 
و زحمــات در تحول صنعت بیمه مطرح کرد: 
طرح بیمه حوادث طبیعی از طریق شــرکت 
برق دریافت حق بیمه ها اجرا خواهد شــد پ 
و باعث می گردد شــفافیتی در نــوع قرارداد 
که بیمه گذاران یک طــرف آن خواهند بود، 
صورت بگیرد که دقیقاً چه ســرمایه توســط 
شــرکت بیمه ای پوشش داده خواهد شد و آیا 
مشــارکت بیمه ای توســط یک شرکت بیمه 
مثل بیمه ایران خواهد بود یا کنسرســیومی 

متشکل از چند شرکت بیمه باید انجام شود.
این کارشناس بیمه افزود: همچنین در مورد 
پرداخــت حق بیمه آیا با اطلاع قبلی اســت 
مردم دریافت خواهد شد با رضایت آنها یا به 
صورت اجبار می باشد و اینکه در زمان وقوع 
حادثــه مردم به کجا بایــد مراجعه کنند و با 
توجه به ارزش های مختلف ســاختمان ها آیا 

برای همه آنها یکسان خواهد بود یا نه.
رحیمی در پایان تصریح کرد: اگر شفافیت در 
این موارد با برگزاری جلســات متعدد توسط 
کارشناســان مربوطه در سازمان صدا و سیما 
صورت بگیرد باعث استقبال مردم و فرهنگ 

سازی بیمه ای خواهد شد.

۱۲۰ هزار تن مواد اولیه خام روغن به کشور وارد شد با پشت سر گذاشتن آمریکا، چین برترین شریک تجاری اروپا شد

گاز برای ۳۰ درصد از مشترکان رایگان خواهد شد

دبیـر سـتاد تنظیـم بـازار اعـلام کـرد کـه هفتـه گذشـته 
1۲0 هـزار تـن مـواد اولیه خام روغن به کشـور وارد شـد.

بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه نقل از ایسـنا، 
عبـاس قبـادی همچنیـن اظهـار کـرد کـه مشـکلی در 

تأمیـن مـواد اولیـه کارخانجـات روغـن وجـود نـدارد.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه در مـورد روغـن جامـد مصرفـی 
خانـوار هنـوز مشـکلاتی وجـود دارد، وعـده داد کـه »بـا 
تلاش هـای صورت گرفتـه هـر چـه زودتـر مسـائل حـل 

می شـود«.
گفتنـی اسـت کـه از اواخـر شـهریورماه بـود کـه عرضـه 
روغـن جامـد در فروشـگاه هـا کـم شـد و قیمـت آن نیز 
افزایـش یافـت. کمتـر از یک ماه بعـد نیز روغـن مایع در 
بـازار کمیاب شـد؛ به طـوری که ایـن کالا یـا در مغازه ها 
و فروشـگاه های بـزرگ نبـود یـا بـه هـر نفـر تنهـا یـک 
روغـن فروختـه می شـد.  اگر چه بنـا بر وعده مسـئولان 
مربوطـه قـرار بـود از اواخر آبـان ماه روغن در بـازار توزیع 
و مشـکل ایـن کالای پرمصـرف حـل شـود، امـا بـه نظر 
می رسـد ایـن وعده به ویـژه در بخش روغـن جامد هنوز 

بـه طـور کامل عملیاتی نشـده اسـت.

البتـه تاکنـون 140 هـزار تـن روغـن )مایـع خوراکـی و 
جامـد بخش صنـف و صنعت( از محل ذخایر اسـتراتژیک 

کشـور نیـز تامیـن و توزیع شـده اسـت.
حداکثـر  بـازار  تنظیـم  سـتاد  تصمیمـات  آخریـن  طبـق 
بنـدی  بسـته  در  روغـن  انـواع  کننـده  مصـرف  قیمـت 
پـت 10 درصـد و سـایر انـواع بسـته بندی هـا 13 درصـد 
افزایـش یافـت و سـازمان حمایـت مصـرف کننـدگان و 
تولیدکننـدگان بایـد قیمـت احجـام و بسـته بندی هـای 
 مختلـف روغـن را محاسـبه و در سـامانه 1۲4 بارگـذاری

 کند.

چین برای اولین بار به برترین شــریک تجاری اتحادیه اروپا 
تبدیل شــد و جایگاه آمریکا را تصاحب کرد. رشد روزافزون 
قدرت اقتصادی چین باعث نگرانــی و انتقاد آمریکایی ها و 

سایر قدرت های جهان شده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقــل از نیوزویک، 
چین برای اولین بار به برترین شــریک تجاری اتحادیه اروپا 
تبدیل شــد و جایگاه آمریکا را تصاحب کرد. رشد روزافزون 
قدرت اقتصادی چین باعث نگرانــی و انتقاد آمریکایی ها و 

سایر قدرت های جهان شده است.
سخنگوی وزارت خارجه چین، »هوا چونیینگ«، در کنفرانس 
خبری به خبرنگاران گفت داده های تجاری اتحادیه اروپا که 
برای ماه قبل منتشــر شــده اســت خبر خوبی برای چین و 

اتحادیه اروپا است.
طبق داده های رســمی اداره آمار اروپا که در اختیار نیوزویک 
قرار گرفته است، حجم تبادلات تجاری اتحادیه اروپا با چین 
در بازه ژانویه تا سپتامبر امسال به 4۲5.5 میلیارد یورو )معادل 
51۶.8 میلیارد دلار( رســیده اســت و از حجم تبادلات بین 
اتحادیه اروپــا و آمریکا که 41۲.5 میلیارد یورو )معادل 501 

میلیارد دلار( بوده، فراتر رفته است.
در گزارش اداره آمار اروپا آمده است: در 9 ماه ابتدایی ۲0۲0 

چین برترین شریک تجاری اتحادیه اروپا بوده است. در این 
بازه واردات اروپا از چین 4.5 درصد نسبت به بازه مشابه سال 
گذشته جهش داشته است، در حالی که صادرات همان مقدار 

سال گذشته باقی مانده است.
در همین بــازه تجارت اروپا با آمریکا به شــدت افت کرده 
است؛ واردات 11.4 درصد سقوط کرده و صادرات 10 درصد 

پایین آمده است.
سخنگوی وزارت خارجه چین می گوید: این تغییر نشانه روابط 
محکمی بین چین و اتحادیه اروپا است. او اشاره کرد اتحادیه 
اروپا سال هاست که برترین شریک تجاری چین بوده است.

وزیر نفت از بررسی طرح محاسبه رایگان گازبهای 30 درصد 
از مشــترکان کم مصرف خانگــی در هیئت دولت به عنوان 

مشوقی برای مدیریت مصرف انرژی در کشور خبر داد.
بــه گزارش روزنامه » صبح امروز« و به نقل از وزارت نفت، 
بیژن زنگنه، صبح امروز، شنبه )15 آذر 99( در آئین امضای 
تفاهم نامه همکاری وزارت نفت و معاونت امور زنان و خانواده 
ریاســت جمهوری بــا موضوع بهینه ســازی مصرف انرژی 
گفت: به منظور ایجاد مشــوق هایی بــرای مدیریت مصرف 
گاز، براســاس طرحی که قرار اســت در دولت بررسی شود 
گازبهای 30 درصد از مشــترکان خانگی که مصرف کمتری 

دارند، رایگان محاســبه می شود و این طرح تأثیر بسزایی بر 
مدیریت مصرف سوخت خواهد داشت که در صورت تصویب 

در هیئت دولت، اجرایی می شود.
وی افزود: بر اساس این مصوبه، مشترکانی که مصرف خود 
را در زمستان 10 درصد کاهش دهند، از کاهش 15 درصدی 
در گازبها برخوردار می شــوند که این موضوع دو تأثیر دارد، 
نخســت اینکه قیمت تصاعدی محاســبه نمی شود و افزون 
بر این، دولــت هم در پی کاهش مصرف 15 درصد تخفیف 
می دهد، برای این کار منابعی هم دیده شــده است، هر چند 
این طرح برای ما کاهش درآمد به همراه خواهد داشــت، اما 

ایجاد تعادل در تــراز تولید و مصرف که در نتیجه این طرح 
حاصل می شود برای ما اهمیت بیشتری دارد.

وزیر نفت افزود: اصلاح سیســتم موتورخانه ها و جایگزینی 
بخاری های فرســوده از دیگر اقدام های مهم دولت در زمینه 
کاهش مصرف انرژی است که هفته پیش در شورای اقتصاد 
هم تصویب و مقرر شــد دولت یارانه ای را به منظور تعویض 
بخاری های با بازده پایین با بخاری های با کارایی بالا و نیز 
تعمیــر موتورخانه ها اختصاص دهد که امیدوارم هفته جاری 

در دولت تصویب شود.
زنگنــه با تأکید بر لزوم اجــرای منویات مقام معظم رهبری 

در زمینــه مدیریت مصرف انرژی، هدف اصلی از اجرای این 
طرح ها را حمایت از مشــترکان و اعطای مشوق هایی برای 

کاهش مصرف انرژی در کشور دانست.
وی با اشــاره به اینکه بهینه ســازی مصرف انرژی همیشه 
مطلب تعیین کننده ای در وزارت نفت بوده است، گفت: در پی 
افزایش شــدید مصرف این مسئله به تازگی اهمیت بیشتری 
یافته اســت، زیرا ما منابعی تجدیــد ناپذیر داریم و به نقطه 
بالای تولید رسیده ایم و این طور نیست که هر مقدار مصرف 
کنیم، بتوانیم تولید کنیم، بنابراین بهینه ســازی برای ما یک 

اصل و باید است. 
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شبکه های اجتماعی ما هم
 برای شما آقای فروغی!

مصطفی داننده
فروغی بالاخره لب باز کرد و در مورد حذف عادل فردوسی پور و نود حرف زد. جناب مدیر بر این باور 
است که عادل از مدار خارج شده بود و اگر می ماند، صداوسیما از هم می پاشید. داستان مدارجنابشان 
و عادل در این یکی، دو روز زیاد دیده شــد، اما در گفت وگوی مدیر خیلی جوان شبکه سه، نکته ای 
کمتر دیده شــد و آنهم این بخش از گفته های فروغی بود:» بلد هستند و رسانه دارند و رسانه های 
شان هم زنجیره ای به هم متصل است. فضای مجازی دست ما نیست، ایشان از همان طریق کار 

پرحجمی کردند و ادراکی در جامعه درست کردند.«
یاللعجب!  در بودجه سال 1400 برای صداوسیما بودجه ۲۶19 میلیارد تومان پیشنهاد شده است. این 
سازمان 48 هزار نیرو دارد بعد یکی از مدیران ارشد تلویزیون از اینکه فضای مجازی در اختیارشان 

نیست، گلایه می کند.
می  خواهید آقای فروغی، همه ما صفحه  های مان در شبکه های اجتماعی را هم در اختیار شما بگذاریم 

تا خیالتان راحت شود و راحت به مدارتان برسید و هر کسی در خط شما نبود، اخراج کنید.
رییس صداوســیما می گوید که ما در راس اعتماد مردم هســتیم بعد مدیر شــبکه ســه می گوید، 
فردوســی پور و دوستانش در فضای مجازی کار می کنند و ادراکی در جامعه درست کرده اند. حرف 
کدام تان را باور کنیم حضرات مدیر؟ البته که نویسنده این متن، با فروغی موافق است و فکر می کند 
که قدرت فضای مجازی به شدت رو به افزایش است و اعتماد به صداوسیما رو به کاهش. این که 
مردم صدای فضای مجازی را قبول می کنند و شــما با آن دم دستگاه را نه، یعنی حرف تان خریدار 
ندارد. دهه ۷0 یا 80 تمام شد که فقط شما حرف می زدید و ما گوش می کردیم، الان یکی بگویید، 

دو تا می شنوید. به قول سلحشور آژانس شیشه ای:» دهه ات گذشته مربی«.
مردم در فضای مجازی احتیاج نیســت در مدار کســی باشند. حرف خود را می زنند و نظرشان را در 
معرض قضاوت دیگران می گذارند. در صداوسیما، اما حرف زدن فقط حق یک عده است. در همین 
روزهــا در ماجــرای برجام، هرکه به تلویزیون آمد علیه برجام حرف زد. فروغی و دوســتان اگر در 
تلویزیون درست کار می کردند، از نداشتن فضای مجازی گله نمی کردند، اما آنقدر ان قلت در کارشان 
هســت که از اظهار نظر مردم در شــبکه های اجتماعی گلایه مند هستند و دل شان می خواهد این 

شبکه ها در انحصار خودشان باشد.
بامزه ماجرا اینجاست که صداوسیمای رایگانی که در اختیار مردم است از چند شبکه اجتماعی فیلتر 
شــده که مردم برای استفاده از آن هزینه پرداخت می کنند، وحشت دارد. کاش حساب رسی در این 
کشور وجود داشت. کاش قبل از فصل بودجه، مدیران مجبور می شدند در مورد بودجه مصرفی خود 
توضیح دهند. همین صداوسیما بگوید با این بودجه ای که در اختیار دارد چه کار در راستای بهتر شدن 
حال جامعه انجام داده است؟ آنقدر اوضاع تلویزیون درام است که مردم حاضر هستند برای هزارمین 

بار تکرار پایتخت را ببیند، اما وقت خود را خرج سریال های جدید تلویزیون نکنند.
تلویزیون محبوب مدیران صداوسیما، چیزی شبیه شبکه افق است و زیاد با دیگران حال نمی  کنند. 
بر همین اساس تا وقتی تلویزیون در مدار سانسور و انحصار حرکت می کند و تنها صدای بخشی از 

جامعه را پوشش می دهد، داستان همین است.

خبر 

کاهش ۳۰ درصدی آمار بستری ها و فوتی های 
کرونا در خراسان رضوی

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: آمار فعلی بیماران کرونایی بستری  و آمار فوتی های 
روزانه در بیمارستان های استان هر کدام با کاهش 30 درصدی همراه بوده است.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر، شاپور بدیعی با بیان اینکه »اقدامات صورت گرفته از سوی 
ستادهای ملی و استانی مبارزه با کرونا در محدودیت های اعمال شده، مؤثر واقع شده است« اظهار 
کرد: یک اقدام مؤثر صورت گرفته دیگر که از نیمه دوم آبان ماه آغاز شــده، اجرای طرح شــهید 

سلیمانی با عنوان هر مسجد یک پایگاه سلامت بوده است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیان اینکه »محدودیت های اعمال شده، کاهش آمار 
مبتلا، بســتری و فوتی کرونایی را به همراه داشته است« بیان کرد: خوشبختانه آمار فعلی بیماران 
کرونایی بستری در بیمارستان های استان با کاهش 30 درصدی همراه بوده و آمار بستری های روزانه 
هم 50 درصد کاهش یافته است و آمار فوتی های روزانه نیز کاهش 30 درصدی را نشان می دهد و 
امیدواریم که این شــیب نزولی با ادامه همکاری بسیار خوب مردم با خادمان حوزه سلامت ادامه دار 

باشد تا به ثبات بهتر و بیشتری برسیم.
بدیعی افزود: طبق آخرین آمار ثبت شــده تعداد سه هزار بیمار کرونایی بستری در بیمارستان های 

استان به دو هزار نفر و تعداد بستری های روزانه از 300 نفر به 150 نفر کاهش یافته است.

بخش های مراقبت ویژه؛ پرُ از بیماران کرونایی
یک فوق متخصص عفونی گفت: با وجود کاهش نسبی ورود بیماران سرپایی کرونا به درمانگاه ها 
همچنان آی ســی یوها و بخش های مراقبت ویژه از بیماران کووید19 با وضعیت وخیم پر اســت و 

امیدواریم با کاهش بیماران شدید تاثیر محدودیت ها را در کاهش مرگ های کرونایی ببینیم.
بــه گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، داوود یادگاری با بیان اینکه موارد بروز بیماری کووید19 
از چند روز گذشته و پس از اعمال محدودیت ها تا حدی کم شده است« اظهار کرد: یک دلیل آن 
این اســت که بعد از صعودی شــدن موارد ابتلا تا حدی ایمنی نسبی در جامعه ایجاد شد و اکنون 
با نزولی شــدن نمودار موارد ابتلا مواجه شده ایم، احتمالا برقراری محدودیت ها نیز در کاهش موارد 
مراجعه مبتلایان ســرپایی به درمانگاه ها و اورژانس های بیمارستانی تاثیر بگذارد، اما همچنان اکثر 
آی ســی یوها پر هستند.به گفته وی پیش بینی این است که اگر محدودیت ها و رعایت پروتکل ها 
ادامــه پیدا کند از دو هفته آینده موارد بســتری در بخش های مراقبت های ویژه و به تبع آن مرگ 
کرونا در کشور کاهش پیدا کند. به نظر می رسد با افزایش ایمنی نسبی علیه ویروس کرونا در بین 
مردم و اعمال محدودیت ها حدود ۲0 تا 30 درصد از ورود بیماران کرونا به اورژانس بیمارستان ها و 
درمانگاه ها کاهش پیدا کرده است.یادگاری در مورد ابتلای کودکان به کرونا گفت: بیش از 50 درصد 
کودکان به نوع بی علامت به کووید19 مبتلا می شوند و چون میزان عوارض کرونا حتی از عوارض 
آنفلوانزا هم در کودکان کمتر است، خیلی نگران کودکان نیستیم مگر گروه کوچکی از کودکان که 
به بیماری های مزمن، بیماری قلبی - عروقی یا تنفسی و ضعف ایمنی مبتلا هستند و ممکن است 

به نوع شدید این بیماری مبتلا شوند. 

هنگام ورزش با خیال راحت ماسک بزنید 
عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی گفت: ماسک های 3 لایه جراحی هیچ گونه خطری از نظر 
کاهش اکسیژن خون در ورزشــکاران حین ورزش کردن ایجاد نمی کند.به گزارش »صبح امروز« 
به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان، علیرضا فاطمی، در خصوص انجام بازی های لیگ های برتر و 
فعالیت های ورزشی در این روز های کرونایی بیان کرد: در حال حاضر در مناطقی از کشور که استان ها 
در وضعیت قرمز و ناپایدر از لحاظ شــیوع کرونا قرار دارند، مطلوب است انجام فعالیت ورزشی چه 
در فضای های باز و چه در فضای بسته کاملا تعطیل شود یا به حداقل برسد.به گفته وی اگر مجوز 
مسابقات ورزشی از سوی سازمان های مسئول و ذیربط داده شده است؛ بنابراین به تمام ورزشکاران 
توصیه می شود با رعایت شیوه نامه های بهداشتی و غربالگری مرتب از سلامت خود آگاه شده و در 
صورت نداشــتن بیماری کرونا به فعالیت خود با رعایت قوانین توصیه شده ادامه دهند. فعالیت های 
ورزشی باید به صورت متمرکز و در یک بازه زمانی کوتاه انجام شود که خروج افراد از اماکن ورزشی 
در روز های مسابقات به حداقل برسد.عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی استفاده 
از ماســک در زمان فعالیت ورزشی را بی ضرر دانست و گفت: ماسک های سه لایه یا جراحی هیچ 
گونه خطری از نظر کاهش اکسیژن خون در ورزشکاران ایجاد نمی کند، البته در فعالیت های سنگین 
و پر تحرک به دلیل کاهش میزان تنفس ورزشــکاران می تواند مشکلاتی را برای آن ها ایجاد کند، 
اما باعث کاهش اکسیژن خون نمی شود. ورزشکاران باید در نظر داشته باشند که در استفاده مداوم از 
ماسک، به ویژه در فعالیت های سنگین که با تعریق زیاد و صحبت کردن زیاد همراه است بلافاصله 
پس از احساس رطوبت در ماسک خود باید سریعا آن را با یک ماسک تمیز تعویض کرده؛ زیرا ماسک 

به محض رطوبت قدرت محافظتی خود را از دست می دهد.

یادداشت 

لزوم پرداخت کامل حقوق معلمان غیردولتی در ایام کرونا

مدیرکل مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو مطرح کرد:

شروع فاز انسانی واکسن کرونای ایرانی از دو هفته دیگر

مدیرکل مدارس و مراکــز غیردولتی از پیگیری پرداخت حقوق 
معلمــان مدارس غیردولتــی در ایام کرونا خبــر داد.به گزارش 
»صبح امروز« به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان، سعید صالح 
درباره رسیدگی به وضعیت پرداخت حق الزحمه معلمان غیردولتی 

اظهــار کــرد: همانطور که به همه اســتان ها ابــلاغ کرده ایم، 
موسســان مدارس غیردولتی مکلفند براساس قانون کار حق و 
حقوق پرسنل خود را پرداخت کنند. توجه به پرداخت حق الزحمه 
معلمان باید از اولویت های موسســان باشد و این موضوع را  در 

سراسر کشــور مورد پیگیری جدی قرار دادیم.مدیرکل مدارس 
و مراکــز غیردولتی با بیان اینکه »طبق قانون مجلس شــورای 
اسلامی ضوابط پرداخت حقوق معلمان غیردولتی مشمول قانون 
کار اســت« تصریح کرد: در مورد پیگیری سامانه 431۷ هم که 

در شرایط کنونی برای رسیدگی به مشکلات و شکایات مدارس 
غیردولتی فعال اســت، پیگیری های زیادی داریم و ســعی شده 
است موارد اعلام شده به نتیجه برسد و بسیاری از موارد اعلامی 

هم به نتیجه رسیده اند.

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو گفت: 
مطالعات دو شرکت داخلی ظرف هفته آینده وارد فاز انسانی 
می شــوند و امیدواریم در ماه های ابتدایی سال 1400 بتوانند 

این واکسن را تولید کنند.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی ســازمان 
غذاودارو، ســیدحیدر محمدی با اشاره به تلاش های وزارت 
بهداشت و ســازمان غذاودارو به منظور تامین واکسن مورد 
نیاز مردم کشــور، اظهار کرد: ۶ شرکت داخلی در حال انجام 
مطالعات بر روی تولید واکســن کرونا هســتند که مطالعات 
آزمایشــگاهی آن ها به پایان رســیده اســت و برخی در فاز 
مطالعــات حیوانی هســتند. همچنین برخی از شــرکت ها 
درخواســت مجوز ورود به فاز مطالعات انسانی را به سازمان 
غــذا و دارو ارائه داده اند.به گفته وی مطالعات دو شــرکت 
داخلی ظرف هفته آینده وارد فاز انسانی می شوند و امیدواریم 

در ماه های ابتدایی ســال 1400 بتوانند این واکسن را تولید 
کنند. مدیرکل دارو ســازمان غذا و دارو با اشــاره به اینکه 
به منظور تامین هرچه ســریع تر واکســن کرونا، همزمان با 
ادامه تولید داخل، مذاکرات با شرکت های خارجی تولیدکننده 
انجام شده اســت، اظهار کرد: پیش بینی می کنیم در صورت 
تائید واکســن ها و تامین ارز مورد نیــاز، ظرف دو ماه آینده 
بتوانیم یک محموله را وارد کنیم. میزان تامین واکســن، به 
میزان تولید شــرکت ها بســتگی دارد، از طرفی اولویت این 
شرکت ها کشور خودشــان و در درجه بعدی کواکس است؛ 
کواکس نیز متعهد شــده که واکســن را به کشورهای عضو 
خــود ارائه کند کــه البته ما نیز عضو کواکس هســتیم و از 
آن طریق هم واکســن تهیه خواهیم کرد. مرحله سوم تامین 
واکسن نیز قرارداد تجاری اســت که ما با کشورهای چین، 

هند و چند کشور اروپایی در حال رایزنی باشیم.

نگاهی به مشکلات خیریه »همدم« در روزهای کرونایی؛

بی همدم شدن همدمی ها
فاطمــه تنانی / هــر بار که وارد موسســه 
شــدم نگاه تحسین برانگیزشان انرژی مثبتی 
می بخشــید و انگیزه ام را برای دوباره آمدن 
به همدم بیشــتر می کرد. دختــران معلولی 
که برخــی از آن ها به خوبی ســاز می زدند، 
آواز می خواندند، آشــپزی می کردند، نقاشی 
می کشــیدند و کلــی توضیح و تفســیر از 
طرح هایی که روی کاغذ آورده بودند، برایت 
داشتند و در درس موفق بودند. انگیزه و امید، 
عاملی برای این نوع زندگی جمعی برای 400 
دختری شــده که بیشترشان مجهول الهویت 

بوده و حتی نامی نداشتند.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« کرونا و 
شــرایط پیش آمده ناشی از آن، همه چیز را 
تحــت تأثیر خود قرار داد و این مجموعه نیز 
مســتثنا نبود. اعِمال قرنطینه، ترس از انتقال 
بیماری و مشــکلات اقتصادی ناشی از آن، 
باعث شده تا مجموعه در شرایط سختی قرار 
بگیرد. درواقع کرونا نه تنها مشــکلات مالی 
زیادی را گریبانگیر این مؤسســه کرده، بلکه 
نیازهای عاطفی دختران را نیز در این شرایط 
تشــدید کرده اســت. در همین راستا با زهرا 
حجت، مدیر مؤسسه همدم در مورد وضعیت 
دختران تحت پوشش این مجموعه در شرایط 

کرونا گفت وگو کردیم.
وی با بیان اینکه »400 دختر زیر نظر خیریه 
همدم هســتند که خانواده ای برای حمایت 
ندارنــد« توضیــح می دهد: دلخوشــی این 
دختران، افرادی هســتند که به عنوان خیر و 

حامی از موسســه سر می زنند و بچه ها آن ها 
را پــدر یا مادر خطاب می کنند. متاســفانه از 
بهمن ماه به خاطر بیمــاری کرونا و رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی بازدیــد خیرین از 
مجموعه را نداشــتیم، از همه مهمتر بچه ها 
اجازه ملاقــات با هیچکس را ندارند، اگر چه 
سرپرســتی ندارند ولی اقوام یا فامیل شــان 
هر از گاهی به آن ها ســر می زنند که همین 
دیدارهــا باعث دلخوشــی و آرامش بچه ها 

می شود.
حجت بــا بیان اینکــه »از وقتــی که این 
ملاقات ها قطع شده بچه ها بهانه گیر شدند و 
سر هیچی گریه می کنند، هر چند همکارانمان 
تمام تلاش خود را برای سرگرمی این بچه ها 
انجــام می دهند« می افزایــد: بدترین اتفاق 
پیش آمده برای بچه ها زمانی اســت که ما با 
خانواده آن ها تمــاس می گیریم، اما جوابگو 
نیســتند. درواقع این خانواده ها فکر می کنند 
علــت تماس بــا آن ها این اســت که قصد 
داریم فرزندشــان را به آن هــا برگردانیم به 
همین دلیل متاسفانه این روزها جواب تماس 

مجموعه و بچه ها را نمی دهند.
تغییر صدا می دهیم تا تلفنی با بچه ها 

صحبت می کنیم
وی ادامه می دهد: به همین دلیل برای اینکه 
روحیه بچه ها را تغییر دهیم، مجبور می شدیم 
از طریق همکاران تماس بگیریم و صدایمان 
را عوض کرده و بــا بچه ها صحبت کنیم تا 
فکر کند خواهر یا مادرش تماس گرفته است. 
زمانیکه وضعیت کرونا قرمز نبود خانواده ها از 
پشت پنجره برای دیدن فرزندانشان مراجعه 
می کردند، بچه ها خوشحال بودند و به همان 
هم راضی بودند. این شــرایط کرونا هر چند 
که از نظر اقتصادی برای ما دشواری هایی را 
به همراه داشته است، اما لطمه روحی که به 

بچه ها وارد کرده بسیار بیشتر است.
تهی شدن آسایشگاه از سرگرمی برای 

دختران
مدیر مؤسسه همدم در مورد سرگرمی بچه ها 
توضیــح می دهد: تــا قبل از کرونــا یاوران 
آموزشــی به اینجــا می آمدند تــا به بچه ها 
آموزش  بدهند و آن ها را ســرگرم می کردند، 
ولی در شرایط بیماری ورود همه افراد ممنوع 
شده و حتی ورود و خروج همکاران خودمان 
با تب ســنج و نبض سنج اســت. متأسفانه در 
این دوران، بچه ها را محدود کرده و به هیچ 

عنوان بیرون از موسسه نمی بریم. 
کسی در همدم به کرونا مبتلا شده است؟

حجت در پاســخ به این پرسش که آیا کسی 
از بچه های نگهداری شده در همدم به کرونا 
مبتلا شده  است یا خیر، بیان می کند: در این 
دوران برخی از بچه ها به کرونا مبتلا شــدند، 
ولی خوشــبختانه همه درمان شدند و مرگی 
نداشــتیم. بعد از ابتلای بعضــی از دختران، 
پزشــک، مصرف روزانه ویتامین c با دوز 50 
هزار را برای بچه ها تجویز کرد -هر چند که 
تأمین این میزان از ویتامین c باعث بالارفتن 
هزینه های خیریه شد- تأمین روزانه آن را در 

برنامه خود قرار دادیم. 
شرایط روحی دختران همدم نامناسب 

است
مدیر موسســه همدم در رابطه بــا افزایش 
بیماری جسمی و افســردگی دختران تحت 
پوشــش همدم تشــریح می کند: در دوران 
قرنطینه، شــرایط روحی بچه ها خراب شده؛ 

به سرعت  روانشناســان متخصص  بنابراین 
حالات بچه ها را بررســی می کنند؛ بنابراین 
اگر نیاز به دارو باشد روان پزشک برای آن ها 
تجویــز می کنــد. هر چند در بیشــتر اوقات 
روانشناس تلاش می کند تا با تغییر برنامه ها 
حال روحی بچه ها را بهبود بخشــد. درواقع 
دختران تحت پوشــش ما دائــم در اجتماع 
حضور داشتند یا در اردو و برنامه های مختلف 
شرکت می کردند؛ به همین دلیل کسانی که 
نمی توانند شرایط موجود را درک کنند با دارو 

آرام می کنیم.
پذیرش نداریم

حجت با اشــاره به عدم پذیرش فردی جدید 
در خیریه، اظهــار می کند: پذیرش بچه ها از 
طریق دفتر هماهنگی ســازمان بهزیستی یا 
از طریق دادگستری صورت می گیرد. درحال 
حاضر هیچ گونه پذیــرش از بیرون نداریم تا 
اوضاع بــه روال قبل برگردد؛ فقط یک یا دو 
مورد داشــتیم که به دلیل شرایط خاصشان-
جایی برای ماندن نداشتند و در معرض خطر 

بودند- از طریق دادگستری پذیرش کردیم.
خیلی از دختران همدم، مجهول الهویت و 

دخیل حرم بودند
مدیر موسســه همــدم در مــورد »دختران 
دخترانی  می کنــد:  بیان  مجهول الهویــت« 
که تحت پوشــش ما هستند فاقد سرپرستی 
مناسب هستند، حتی خیلی از آن ها در همدم، 
نامگذاری شــدند؛ به خاطر اینکه فرد، بدون 
شناســنامه و هویت به اینجا آورده می شود. 
اکثر آن ها دخیل بســته  حــرم بودند که به 
امید شــفا دخیل شان می کردند و دیگر کسی 
دنبالشان نمی آمده و آن ها را به اینجا منتقل 
می کردنــد؛ به هیمن دلیل نام این دختران را 

زایرین بی بازگشت گذاشته ایم. 
حجت با بیان اینکه »برخی از دختران تحت 
ذهنی  معلولیت های  دارای  همدم،  پوشــش 
هســتند و هزینه نگهداری آن ها بالاســت« 
خاطرنشــان می کند: درواقــع برخی از آن ها 
حتــی توانایی حرکــت کــردن ندارند و در 

مجموعه، توسط »مادریار« اداره می شوند. 
تأثیر خبر خودکشی »ساجده« بر مجموعه 

همدم
وی درمــورد »تاثیر خبر خودکشــی دختری 
15 ســاله در بهزیســتی« بر دختران تحت 
پوشــش همدم توضیح می دهــد: این خبر 
برای دختران تحت پوشش ما که اغلب سواد 
خواندن و نوشــتن ندارنــد و درک پایینتری 
دارند، تاثیری نداشــت، ولــی روی مربی ها 
تأثیر زیادی گذاشــت و باعث شد که میزان 
مراقب از بچه ها را بیشتر کنند. بنظر من نیاز 
است برای جلوگیری از وقوع چنین حوادثی، 
کارشناسان به امور سازمان ها رسیدگی کنند، 
بایســتی مراکز را به خوبی شناســایی کرده 
و با افراد تحت پوشــش این سازمان ها آشنا 
شــوند؛ چراکه بعضی بچه ها به خاطر داشتن 
حالات روانی شــدید و خودزنی نباید در این 

مجموعه ها نگهداری شــوند و این بسته به 
نظر کارشناس دارد. 

کمک های مردمی نباشد نمی توانیم خیریه 
را اداره کنیم

مدیر موسسه همدم در مورد تامین هزینه ها 
می افزاید: تامین هزینه 400 دختر پُر مصرف 
از نظــر خوراک، پوشــاک و داروهایی که از 
تعرفه بیمه خارج است و هزینه زیادی برای 
پرداخت آن ها می شــود، کار را برایمان خیلی 
ســخت کرده. درواقع مــا تنها با کمک های 
مردمــی و هزینه ای که بهزیســتی پرداخت 
می کنــد، ایــن دختــران را اداره می کنیم. 
متأســفانه هزینه ای که بهزیســتی در نظر 
گرفته خیلی کم است؛ بنابراین اگر کمک های 
مردمی نباشــد، نمی توانیم مجموعه را اداره 

کنیم.
 وی بــا اشــاره به قطع شــدن میزان از 
کمک هــای مردمی تشــریح می کند: در 
این شــرایط به خاطر وضعیت اقتصادی 
بعضی از کمک های خیرین قطع شــده، 
هر چند خوشــبختانه برخی از نیکوکاران، 
کمک های خــود را افزایش دادند؛ چراکه 
وضعیت ســخت امروز ما را می دانند. به 
تازگی بــه خاطر شــرایط بیماری غذای 
آمــاده تحویل نمی گیریــم و خیرین که 
درک بالایــی دارند کمک های خود را به 
صــورت مواد خام به ما عرضه می کنند تا 
در آشپزخانه خیریه طبخ شود و این به نفع 

موسسه شده است. 

بدترین اتفاق پیش آمده 
برای بچه ها زمانی است که 
ما با خانواده آن ها تماس 
می گیریم، اما جوابگو نیستند. 
به همین دلیل برای اینکه 
روحیه بچه ها را تغییر دهیم، 
مجبور می شدیم از طریق 
همکاران تماس بگیریم و 
صدایمان را عوض کرده و با 
بچه ها صحبت کنیم تا فکر کند 
خواهر یا مادرش تماس گرفته 
است  

دختران تحت پوشش 

ما، فاقد سرپرستی مناسب 

هستند، حتی خیلی از 

آن ها در همدم، نامگذاری 

شدند؛ درواقع اکثر آن ها 

دخیل بسته  حرم بودند 

که به امید شفا دخیل شان 

می کردند و دیگر کسی 

دنبالشان نمی آمد

نیاز است تا برای 
جلوگیری از وقوع حوادثی 
چون خودکشی »ساجده«، 
کارشناسان به امور سازمان ها 
رسیدگی کنند، بایستی مراکز 
را به خوبی شناسایی کرده 
و با افراد تحت پوشش این 
سازمان ها آشنا شوند؛ چراکه 
بعضی بچه ها به خاطر داشتن 
حالات روانی شدید و خودزنی 
نباید در این مجموعه ها 
نگهداری شوند و این بسته به 

نظر کارشناس دارد
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شانزدهم آذر نقطه عطف جنبش دانشجویی
دکتر محسن مدیرشانه چی

نویسنده و پژوهشگر سیاست و تاریخ معاصر
دانشگاه از بدو تاســیس در ایران، افزون بر عرصه دانش و 
اندیشه ورزی، در صحنه سیاست ورزی نیز جایگاهی موثر و 
بی بدیل داشته است. پیش از شکل گیری دانشگاه به مفهوم 
جامع امروزی، مدارسی چون دارالفنون چنین نقشی داشتند. 
محصلان و دانش آموختگان این مدارس، در عصر مظفری 
و در هنگامه بســت نشینی آزادیخواهان و عدالت طلبان، با 
ســخنرانی ها و مباحثات خود در میان اقشار گوناگون بست 

نشــینان، افکار و ایده های سیاســی جدید و تحول آفرین خود را طرح و تبیین می کردند و 
در تکامل خواســته های کلی و مبهمی چون عدالت خواهی، به مطالبات مشــخص و تعیین 
کننده ای چون مشــروطه طلبی و ضرورت تشکیل مجلس یا پارلمان و دیگر نهادهای مدنی 
نقش آفرین بودند. دانشگاه تهران و دیگر مراکز و موسسات آموزش عالی در پایتخت و دیگر 
شــهرها، از بدو تاسیس به ایفای نقشی در خور در عرصه های سیاسی و اجتماعی پرداختند و 
در جامعه اغلب اســتبداد زده ایران، در غیاب احزاب و تشکل های مقتدر سیاسی، جای خالی 
این نهادها را پر می کردند. بر این اساس، آن گاه که جامعه مدنی به گونه ای ولو نسبی مستقر 
می شد و زمینه تکثر و تحزب فراهم می آمد، دانشگاه و دانشجو بیشتر به رسالت اصلی خود در 
عرصه آموزش و پژوهش باز می گشت و کنش  های سیاسی را نیز به گونه ای مسالمت آمیز در 
چارچوب شاخه های دانشجویی در احزابی که آزادانه در آن ها عضویت می یافت، دنبال می کرد 
اما آن گاه که این فضا دچار محدودیت و انســداد می شــد، سیاســت ورزی در دانشگاه و در 
میان دانشــجویان محوریت می یافت و گاه حتی شکلی انقلابی و قهرآمیز به خود می گرفت. 
حادثه یا حماســه شانزدهم آذر 133۲ که کوتاه زمانی پس از کودتای ۲8 مرداد آن سال رخ 
داد، بازتاب چنین وضعیتی بود. در دهه های چهل و پنجاه، مبارزه مسلحانه در ایران عمدتا بر 
دوش دانشــگاه و دانشجویان استوار بود. جنبش دانشجویی که در انقلاب نیز نقشی ممتاز بر 
عهده داشــت، در سال ها و دهه های متعاقب آن، بر مبنای پیشگفته، گاه با مسالمت مدنی و 
در قالب مشارکت فعال و سهم  گیری در فرایندهایی چون انتخابات به ایفای نقش می پرداخت 
و در مواردی چون مجلس ششــم فهرســت های مورد معرفی دانشجویان از بیشترین اقبال 
عمومی برخوردار می شــد و گاه در مواجهه با فشــارهای تحمیلی، شکلی قهرآمیز می یافت 
و دانشــجویانی در این میان به اشــکال گوناگون قربانی می شدند. در این میان، شاید فاجعه 
آمیزترترین وضعیت، انفعال و ســرخوردگی دانشگاه و دانشجو از حضور در عرصه سیاسی و 
اجتماعی باشــد؛ وضعیتی که در آن، پویایی و پیگیری آرمان های ملی و انسانی، به ایستایی 
و بی تفاوتی و خستگی و فرســودگی از تلاش های کم حاصل و سرانجام در موجی گسترده 
به گریز و جلای وطن و جســتجوی زندگی در جوامعی دیگر منجر شده است. شانزدهم آذر 
امســال، همراه با رخوت حاصل از همه گیری کرونا، نماد مضاعفی از این ایستایی و رخوت 
است. با این حال تجدید خاطره و یادکرد روزهایی فراموش نشدنی همچون شانزدهم آذر در 
خاطره جمعی ایرانیان، می تواند نوید بخش فردایی بهتر و نشاط و پویایی جامعه ایرانی باشد.

پیامدهای نوسانات نرخ برابری ریال در 
مقابل ارزهای معتبر خارجی

دکتر خسرو سبحه
در مــورد افزایــش قیمت دلار که 
موافقیــن و مخالفین خود را دارد و 
بي شــباهت به معماي مرغ و تخم 
مرغ نیست و موارد زیر را به دنبال 

خواهد داشت.
1: افزایــش قیمــت دلار باعــث 
افزایش قیمت کالا و خدمات تولید 
در داخل کشــور شــده به افزایش 
تورم و تضعیف پول ملي مي انجامد.

۲: افزایــش قیمــت دلار باعــث 
وارداتي  کالاهــاي  قیمت  افزایش 
شده و این بضرر مصرف کنندگاني 

است که درآمد ثابت دارند.
3: اگر دولت دخالت نکند، نرخ دلار بر اســاس عرضه و تفاضاي بازار تعیین مي شــود. چون 
دولت در اینجا ذینفع اســت و مي تواند با افزایش قیمت دلار )بدون چاپ اسکناس( به ریال 

بیشتري دسترسي پیدا کند، بنابراین بي میل نیست که باعث افزایش قیمت دلار شود.
4: افزایش قیمت دلار در کوتاه مدت باعث جذب ســرمایه گذاري خارجي مي شــود. بنابراین 

منفعت کوتاه مدتي خواهد داشت.
5: افزایش قیمت دلار در کوتاه مدت باعث افزایش سود صادرکنندگان فرش مي شود.

۶: افزایش قیمت دلار در داخل، باعث ارزان شــدن فرش در خارج از کشــور شده، باعث از 
دســت رفتن خاصیت سرمایه گذاري فرش و کم ارزش شــدن موجودي فرش مغازه داران و 
بي رغبتــي آنان به خرید و نگهداري فرش ایران مي شــود. در این حالت آنان فقط بقدر نیاز 

خود خرید خواهند کرد.
۷: هر جهش و یا تغییر ناگهاني در قیمت دلار) مانند تغییر ناگهاني فشار خون، سرعت خودرو، 
صــداي رادیو، ...( مي تواند باعث بروز اختلال و بر هم خوردن نظم بازار شــود که در نهایت 

به نفع هیچکس )جز گروه سو استفاده کنندگان که در هر حال برنده هستند( نخواهد بود.
8: با توجه به نرخ تورم و دیگر مؤلفه ها، دولت باید مکانیزم هاي تشــویقي و حمایتي را بکار 
گیــرد تا صادرکنندگان فــرش بتوانند از عهده هزینه هاي در حال افزایــش برایند وگرنه از 
گردونه صادرات خارج خواهند شــد که این به نفع بافنده، تولید کننده و در کل، جامعه فرش 

نخواهد بود.

سربازها و عاشق ها
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»ســال اول جنــگ 
اســت،  میهنی  کبیر 
سال  اولین  همچنین 
کار مســتقل مــن و 
اولین سال عاشق شدنم. 
بعد از تمام کردن دوران 
در  متوسطه،  تحصیلات 
این روســتای دورافتاده 
به کار معلمی گماشــته 
را  روستا  این  شما  شدم. 

نمی شناسید. از کجا باید بشناسید؟«
نویسنده این داســتان مکردیچ سارکسیان )19۲4-۲00۲( شــاعر، نویسنده  و عضو کانون 
نویسندگان ارمنستان بود. در سال 1983 برای مجموعه داستان صلح قبل از جنگ، جایزه ی 
 دولتی ارمنستان را دریافت کرد. این نویسنده در داستان  سربازها و عاشق ها با ظرافت، دقت 
و بیانی شاعرانه به روابط انسان ها پرداخته و ویرانگری و خشونت جنگ را ترسیم کرده است.
کتاب »ســربازها و عاشــق ها«، اثر مکردیچ سارکسیان با ترجمه آندرانیک خچومیان در 80 
صفحه، قطع جیبی، شــمارگان 1100 نسخه و به  بهای 4 هزار و 500 تومان توسط نشر افق 

منتشر شده است.

یادداشت

روزنامه دستبافته ها

کافه کتاب

به بهانه 16 آذر؛ بررسی نقش دانشگاه و دانشگاهیان در فرهنگ جامعه؛

دانشجویان کمی خسته!
در طــول تاریخ همواره 
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دانشــگاه ها به عنوان 
یکــی از مهم ترین و 
حساس ترین مراکز و 
شــمار  به  نهادهایی 
استقلال  در  می روندکه 
تاثیر  کشور  وابستگی  یا 
بســزایی دارند. در میانه 
روزهــای تاریخ و در 1۶ 
آذرمــاه 133۲ در پــی 
یورش نیروهای امنیتی و 
گارد به دانشــکده فنی دانشگاه تهران، سه 
دانشــجو به شهادت رســیدند و این اتفاق 
اساســی برای نام گذاری روز دانشــجو در 
تقویم ملی شــد. بی شک صحبت از دلایل 
آن اتفاقات و دوران توضیح مکررات است، 
چراکــه در این ســال ها بارهــا از زوایای 
تاریخی و سیاسی به آن پرداخته شده است. 
این بار با مرور این تاریخ، بد نیست نگاهی 
بــه جنبه هــای فرهنگــی و اجتماعی آن 
بیندازیم و جایگاه و نقش دانشجو و دانشگاه 
را در جامعه و علی الخصوص برهه حساس 

کنونی مورد ارزیابی و واکاوی قرار دهیم.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« اگر 
دانشــگاهیان تأثیری در جامعه و مناسبات 
زندگی روزمره جامعه نداشته باشند و تحول 
و دگرگونی در وضع نابســامان و آشــفته 
اجتمــاع نیاورند، وجود و فعالیت دانشــگاه 
برای قرنها هم، چندان راه گشــا و به درد 
بخور نیست. چراکه نهاد دانشگاه و ماحاصل 
آن که دانشجویان هستند، باید درد اجتماع 
را درمــان کند، نه اینکه دانشــگاه نردبانی 
باشــد برای رسیدن به پایگاه و جایگاه. اگر 
دانشــجو به غیر از رسیدن به پول، مدرک 
تحصیلی و شــخصیت اجتماعی، اندیشــه 
دیگری نداشــته باشــد، با چنان دانشگاه و 
چنین دانشجو، بی شک وضع و حال جامعه 

بد و بدتر خواهد شد.
بد نیســت به این نکته نیز اشاره ای داشته 
باشیم که با توجه به تحقیقات کارشناسان 
ایــن حــوزه در ســال های اخیــر، ضعف 
دانشــگاه ها در نگاه راهبردی و بلند مدت 
بــه حوزه فرهنگ و فعالیت های فرهنگی و 
بــه تبع آن ضعف در بهره برداری صحیح از 
نیروی بالقوه دانشــجویان به منظور تحقق 
اهداف فرهنگی به خوبی محسوس است. با 
این پیش توضیحات به سراغ صاحبنظران 

این حوزه می رویم.
دانشجو موتور محرک و سرمایه اصلی 

دانشگاه است
رئیس سابق دانشــگاه آزاد اسلامی مشهد، 
ضمن تبریک روز دانشــجو گفت: دانشجو 
موتور محرک و ســرمایه اصلی دانشــگاه 
اســت. به قول دکتر بهشــتی »خروســی 
است که اگر خواب بماند، جامعه هم خواب 

می ماند«

وی ادامــه ادامه داد: در حقیقت دانشــجو 
بــا خصوصیات علم آمــوزی، پژوهش گری 
و مطالبه گــری در ابعاد مختلف سیاســی، 
اقتصادی و فرهنگــی موتور محرکه جامعه 
است و به نوعی دانشگاه موتور محرکه ابعاد 
مختلف و دانشــجو موتور محرکه دانشگاه 

است.  
دکتر عباس شیخ الاســلامی با اشــاره به 
رسالت و نقش دانشگاه ها در قبال فرهنگ 
و فرهنگســازی تصریح کرد: بــا توجه به 
شــرایط فعلی و کرونا و تعطیلی دانشگاه ها، 
تشــکل ها هم، فعالیت و مسائل فرهنگی و 
سیاسی خود را در فضای مجازی بروز داده 
و دانشــجویان در این زمینه فعالیت دارند و 
نمی توان گفت در حال حاضر  فعالیت ندارند 
و گواه این امر، لیســت وبینارها و لایوهای 
در حال برگزاری در ایــن زمینه در فضای 
مجازی است که تاثیرگذاری دانشجویان در 
امور  فرهنگی و سیاسی را نشان داده است.
وی افــزود: از آنجایی که حوزه سیاســت 
بر حوزه فرهنگ غلبــه دارد، تا صحبت از 
تشــکل و دانشجو می شــود، جنبه سیاسی 
به میــان می  آید و واقعیت این اســت که 
ما بــا کمبود تشــکل های فرهنگی مواجه 
هستیم. ما نباید فراموش کنیم که در حوزه 
باید نهضت کتــاب و کتابخوانی  فرهنگی 
و فرهنگســازی در جای خود باشد. چراکه 
فرهنــگ ما بــه نوعی در حــال دگرگونی 
اســت و این تغییر و دگرگونی چندان مثبت 
ارزیابی نمی شود. یا به طور مثال، متلاشی 
شــدن خانواده ها در جامعه و یا توهین ها و 
مذاح هایی که در سطح جامعه نسبت به هم 
داریم، رشــد قابل توجهی داشته است و یا 
زورگیری ها و جرائم نشــان می دهد رسالت 
دانشــجو به عنوان قشــر فرهنگی جامعه، 
حتی در این حد هم هســت کــه بتواند به 
زبان هنر و به زبان خود فرهنگســازی کند. 
چراکه دانشــجویان امروز نسبت، به نسل 
دانشجویان سابق ابتکار و تسلط بیشتری بر 
فضا دارند و توقع می رود نقش بیشتری هم 

در جامعه داشته باشند .
انفعال دانشجویان

این دانشیاردانشــگاه آزاد با یاداوری اینکه 
در حــال حاضر جامعه به انفعال رســیده و 
دانشــجو هم جزوی از جامعه اســت، بیان 
کــرد: وضعیــت انفعالی و ســرخوردگی و 
بی انگیزگــی به نوعی از تاثیرات کرونا و نه 
فقط مخصوص ایران کــه معضلی جهانی 
است و دلیل دیگر این به انفعال رسیدن هم 
مســائل و مشکلات اقتصادی است. چراکه 
تا زمانی که کســی گرسنه باشد، نمی تواند 
به چیز دیگری فکر کند و اول باید نیازهای 
اولیه برطرف شود . پس از آن شخص وارد 
حوزه های فرهنگی و سیاســی  شود و این 
طبیعی اســت و مجموع این عوامل باعث 
مشــاهده رخوت و رکود در سطح جامعه و 
همچنین در میان دانشجویان شده است.    
تشکل های دانشجویی، جایگزین احزاب

شیخ الاســلامی در رابطــه بــا اهمیــت 
تشــکل های دانشــجویی در فراهم سازی 
بســترهای امن سیاسی و تداوم رشد جامعه 
بیــان کرد: در غیاب احزاب،  تشــکل های 
دانشجویی نقش مهمی را بر عهده داشته و 
در واقــع به نوعی نقش احزاب را هم  بازی 
می کنند. بنابراین تاثیر بســیاری بر جامعه 
داشــته و می توانند با اطلاع رسانی، جامعه 
و حکومــت را کنترل کننــد. در این بین، 
فعالیت هــای سیاســی و فرهنگی در قالب 
تشــکل و گروه ها و کمیته های علمی، بهتر 
می توانند جوابگو باشد تا اینکه دانشجویان 
به طور فــردی عمل کننــد. در این زمینه 
انتظار می رود که تشــکل ها در دانشــگاه، 
فعال تر شوند و شرایط لازم نیز برای فعالیت 

آنها فراهم شود.
وی ادامه داد: متاسفانه در حال حاضر شاهد 
رخوت تشکل ها هستیم و کرونا هم به نوعی 
این شرایط را بدتر کرده و اینگونه فعالیت ها 
کمتر شــده اســت. ای کاش دانشجویان 
بتوانند بدون اینکه ابزار سیاســی گروه های 
بیرون باشــند، تشــکل های خودجوش را 
تشــکیل داده و روحیه مطالبه گری را حفظ 

کنند.
رئیس سابق دانشــگاه آزاد اسلامی  مشهد 
در پایان صحبت های خود خاطرنشان کرد: 
امیدواریم مطبوعات و رســانه ها به اهمیت 
ایــن روز پرداخته و بتواننــد نقش این روز 

بزرگ را یاداور شوند.
 عدم ایفای نقش به درستی

یک عضو هیات علمی دانشــگاه فردوسی 
نیــز در خصوص نقــش دانشــجویان در 
فرهنگســازی و نقش فعالیت های فرهنگی 
توســعه فرهنگی می گوید:  در  دانشجویان 
نقش دانشجو مثل هر یک از احاد مملکت، 
می تواند برجســته باشــد. از این جهت که 
اصولا دانشجو با  فرهنگ، کتاب، ادبیات و 
مطالعه سروکار دارد و قطعا قشری که با این 
عوامل درآمیخته باشد، می تواند نقش بسار 

موثری در فرهنگسازی داشته باشد.
دکتر ســید جواد مرتضایی با ابراز تاســف 
نســبت به عدم ایفای رسالت دانشگاه ها در 

فرهنگســازی بیان می کند: به عقیده بنده 
دانشــگاه ها تا به حال در این زمینه موفق 
نبودنــد. البته فقط دانشــگاه ها نیســتند و 
بسیاری از ارگانها، ســازمان ها و نهادهایی 
همچــون صداوســیما، مــدارس، مراکــز 
فرهنگــی و... که می تواننــد در این زمینه 
موثر باشــند، نیز نتوانستند نقش خود را به 

خوبی ایفا کنند.
دچار نقطه ضعف هستیم

وی می افزاید: این اتفاق دو وجهی اســت. 
بخشــی از  این مســئله به تربیت افراد در 
جامعه، خصوصیــات اخلاقی و ویژگی های 
شخصیتی و همچنین بستر فرهنگی که در 
آن رشــد کردیم، باز می گردد. بخش دیگر 
نیز به دولت باز می گردد که باید زمینه ساز 
به سرانجام رسیدن امور فرهنگی باشد. در 
این بین در بخش دولتی شدیدا دچار نقطه 
نهادهــای موازی  ضعف هســتیم. چراکه 
زیادی داریم که ادعای فرهنگ سازی دارند. 
نهادهایی همچون وزارت ارشــاد، آموزش 
و پــرورش، وزارت علــوم، کار و فناوری، 
بهداشــت و درمان و دیگر ســازمان های 
متنــوع و متعدد که معمــولا موازی کاری 
می کنند.این مدرس دانشگاه ادامه می دهد: 
در اینجا موازی کاری بدان معنا اســت که 
خیلی از دســتورالعمل ها و قوانینی که وضع 
و یا اهدافی کــه دنبال می کنند، در تضاد و 
تناقــض با یکدیگر هســتند. به طور نمونه 
دانش آموز در نهاد آموزش و پرورش با یک 

ســری آموزه های فرهنگی مواجه می شود 
و در ادامه مســیر تحصیل، زمانی که وارد 
دانشگاه می شــود، با آموزه های متفاوت آن 
مواجه می شــود و در مقابــل در جامعه نیز 
چیز دیگری را می بیند و تجربه می کند. این 
همســو نبودن ها، فرهنگ ما را به اینجای 
کار رســانده اســت و بدون تعارف اوضاع 

اشفته ای داریم. 
تا زمانی که دانشجو درد معیشت داشته 

باشد نمی تواند به فرهنگ فکر کند
مرتضایی با اشــاره به اینکه »تا زمانی که 
دانشــجو درد معیشت داشته باشد نمی تواند 
به فرهنگ فکر کند« تاکید می کند: تردیدی 
نیست که بخش قابل توجهی از فرهنگ و 
هنجار فرهنگی در گرو ســامان اقتصادی 
اســت و تا اقتصاد به شــرایط امنی نرسد، 
حرف زدن در مورد فرهنگ و فرهنگ سازی 
فقط شــعار اســت و ثمری نخواهد داشت. 
چراکه اقتصــاد حتی در فرهنــگ و رفتار 
انسانی ما موثر است. خانواده یا دانشجویی 
که درگیر برطرف کردن نیازهای معیشتیی 
اســت چطور می تواند به مســائل فرهنگی 

مثل کتاب و... بپردازد. 
وی با بیان این مطلب که »صاحبان فکر و 
اندیشه حرف های زیادی زده اند، اما تاکنون 
هیچگاه به درستی به آن عمل نشده است« 
مطرح می کند: راهکار شــرایط کنونی این 
اســت که بنیان هــا و بیس هــای تربیتی، 
اخلاقی و فرهنگی توســط صاحبنظران به 
درستی چیده شــود و آموزه های زندگی در 
تمام مراحل به درستی روی هم چیده شده 

و هر نهادی ساز خود را نزند. 
این عضو هیات علمی دانشــگاه فردوسی 
در جمع بنــدی صحبت های خــود تصریح 
می کند: حقیقت این است که حوزه فرهنگی 
نابسامان اســت و دانشگاه  ها هم نتوانستند 
به رســالت خود عمل کنند. به نظر من نه 
اشــخاص و نه دولت، هیچ کدام نقش خود 
را به خوبی ایفا نکردنــد. چرا که اگر نقش 
خود را به  درســتی ایفا می کردیم، در حال 
حاضر اوضاع و احوال فرهنگی ما فارغ از هر 
گونه جناح بندی و جبهه گیری سیاسی،  این 
نبود. بنابراین نه دانشــگاه و دانشجو نقش 
خود را به درســتی ایفا کرده است و نه هیچ 

نهاد دیگری. 
مسئله فرهنگ باید در دانشگاه جدی 

گرفته شود 
همچنین یک جامعه شــناس در این زمینه 
بیان می کند: فراگیری مســئولیت اجتماعی 
در دانشــگاه ها باید به عنوان گام نخســت 
مورد توجه قرار گیرد. چراکه دانشجو پس از 
فارغ التحصیلی باید نقش خود را در جامعه 
بداند و تجربه آن را از دانشــگاه اســتخراج 

کرده باشد. 
پوریــا رزم آرا ادامه می دهــد: اعتقاد دارم 
مسئله فرهنگ باید در دانشگاه جدی گرفته 
شــود، نه به خاطر اینکــه بگوییم در کنار 
مدیریت های دیگــر، مدیریت فرهنگی هم 
داریم، بلکه به این دلیل که جای فرهنگ در 
دانشگاه است و دانشگاه بسترفرهنگ سازی 

است.
همه چیز را باید در دانشگاه آموخت

وی با اشــاره به اینکه مفهــوم واقعی واژه 
فرهنــگ به دلیل تکرار بیــش از اندازه آن 
به کلی از بین رفته اســت، مطرح می کند: 
زیاد حرف زدن از فرهنگ باعث می شود که 
یادمان برود فرهنگ چقدر اهمیت دارد. در 
جامعه کنونی ما از فرهنگ بیشتر به عنوان 
یک شــعار همه پسند استفاده می  کنیم و به 
آن به چشم تدبیر و راه کار مشکلات جامعه 

نگاه نمی کنیم. 
رزم آرا بــا تاکیــد بر اینکه »اگر مشــکل 
فرهنگ حل شــود، تمام مشکلات کشور 

اعم از اقتصادی نیز حل خواهد شــد« ادامه 
می دهــد: فرهنگ عدم مصــرف گرایی را 
باید در دانشــگاه ها آموخت. فرهنگ نحوه 
اســتفاده صحیح از امکانات یا هر بستری 
که جامعه بــه آن نیاز دارد را باید در تعالیم 

دانشگاهی جستجو کرد.
وی می افزاید: در تاریخ حساس فعلی نقش 
اشاعه فرهنگ غرب گرایی یا همان تهاجم 
فرهنگــی به مراتب بیش از ســایر مباحث 
حائز اهمیت است و دانشگاه باید به عنوان 
متولی فرهنگ ســازی در جامعــه مقابل 
آن بایســتد. اما متاســفانه نه تنها تقابلی را 
مشــاهده نمی کنیم، که در دانشگاه ها بعضا 

به ترویج آن نیز پرداخته می شود. 
این جامعه شناس با اشاره به اینکه »دانشجو 
بــه عنوان یــک عضو مطالبه گــر باید به 
درستی آموخته باشد که با توده مردم تفاوت 
دارد« تاکید می کنــد: جهان مدرنیته ای که 
برای جوان امروزی به تصویر کشــیده شده 
اســت، با آنچه که نیاز جوامع اسلام است 
متفاوت اســت. مدرنیته در کنار پیشــرفت 
علمی معنا پیدا می کنــد و با ظواهر کاری 

ندارد.
منشا این نوع کرختی روحی عدم 

امیدواری به آینده است
وی در پایــان بنــدی صحبت هــای خود 
دانشــجویان کنونی در  می گوید: متاسفانه 
مقابل دانشجویان دهه 30 که نقش تعیین 
کننده ای در سرنوشــت یک مملکت را ایفا 
می کردند، به انفعال رسیده اند. چرا که سوای 
از جهت گیری های سیاسی، یک دانشجو به 
عنوان بخشــی از نهاد فرهنگی یک کشور، 
در تعیین سرنوشــت آن نقــش دارد. بدون 
شــک منشــا این نوع کرختی روحی عدم 
امیدواری به آینده است. وقتی فردی امیدی 
به فردای خود ندارد، نقش خود را درجامعه 
تعیین کننده نمی داند و بنابراین هرکاری را 

بی اهمیت قلمداد می کند. 
رسالت دانشجو...

در تمام دنیا، انتظار مردم از طیف دانشگاهی 
و به ویژه دانشــجویان بســیار زیاد است. 
تحصیلکرده  نســل  دانشــگاهیان،  چراکه 
جامعه هســتند و باید وضــع و حال موجود 
جوامــع را بهتر و دقیقتــر درک کنند و در 
مقابل وضعیت و واقعیــت موجود و عینی، 
واکنش و موضعگیری مناسب نشان دهند. 
بنابراین رســالت آنها نسبت به عوام بیشتر 
اســت و باید به شــکل پویا و باصلابت و 
درعین حــال تأثیرگذار و مفیــد در جامعه 
حضور داشــته باشــند. حال بد نیســت به 
این موضوع نیز اشــاره کنیم که بررســی 
تاثیرگذاری نقش دانشــجو و دانشــگاه در 
فرهنگ سازی منوط بر فعالیت آنها در این 
عرصه اســت و اگر به واژه فرهنگ تنها به 
چشم شــعاری کلیشه ای نگاه کنیم، اهداف 

ما هیچگاه محقق نخواهد شد. 

شیخ الاسلامی: دانشجو 

با خصوصیات علم آموزی، 

پژوهش گری و مطالبه گری 

در ابعاد مختلف سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی موتور 

محرکه جامعه است و به 

نوعی دانشگاه موتور محرکه 

ابعاد مختلف و دانشجو موتور 

محرکه دانشگاه است

مرتضایی: حقیقت 
این است که حوزه 
فرهنگی نابسامان است و 
دانشگاه  ها هم نتوانستند 
به رسالت خود عمل 
کنند. به نظر من نه 
اشخاص و نه دولت، هیچ 
کدام نقش خود را به 
خوبی ایفا نکردند

رزم آرا: متاسفانه 
دانشجویان کنونی در مقابل 
دانشجویان دهه 30 که نقش 
تعیین کننده ای در سرنوشت 
یک مملکت را ایفا می کردند، 
به انفعال رسیده اند. چرا که 
سوای از جهت گیری های 
سیاسی، یک دانشجو به عنوان 
بخشی از نهاد فرهنگی یک 
کشور، در تعیین سرنوشت آن 
نقش دارد
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معرفی »مشهدِ هوشمند« به عنوان 
کاندیدای شهرهای هوشمند جهان

مدیرعامــل ســازمان فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطات شــهرداری مشــهد از معرفی 
پیشرفت های مشهد در حوزه هوشمندسازی 
در کنفرانس بین المللی شهرهای هوشمند 

۲030 خبر داد.
 به گزارش صبح امروز، محمدجواد رجائیان 
با اعــلام این خبر گفت: »تبدیل مشــهد 
به شــهری هوشــمند« به عنوان یکی از 
موضوعــات پنل »تکنولوژی هوشــمند« 
در ایــن کنفرانس ارائه شــد و مورد توجه 

شرکت کنندگان قرار گرفت.
وی افزود: spotlight ۲030 که به میزبانی شــهر بخارست رومانی در روزهای 13 و 14 آذرماه 
و با توجه به پاندمی کرونا به صورت آنلاین به اجرا درآمد و ســازمان فاوا شــهرداری مشهد نیز 
شب گذشته در بخشی از این رویداد، تعدادی از اقدامات شاخص مشهد در مسیر هوشمندسازی 

شهری را معرفی کرد.
مدیرعامل ســازمان فاوا شهرداری مشــهد تصریح کرد: نظارت هوشمند بر حریم شهر، سامانه 
جمع آوری پسماند »سیمپ«، گسترش زیرساخت های پرداخت الکترونیک، توسعه اپلیکیشن های 
موبایلــی و طرح های مبتنی بــر IOT )اینرتنت اشــیاء( از جمله پروژه های مشــهد در فرایند 

هوشمندسازی بودند که در این پنل معرفی شدند.
ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری مشهد خاطرنشــان کرد: طی سال های اخیر 
تلاش های مدیریت شهری در مشهد برای تحقق مفهوم شهر هوشمند و عینیت یافتن آن، سبب 
شده است طرح ها و پروژه های متعدد و شاخصی در این زمینه به اجرا درآید و دستاوردهای مشهد 
در ایــن خصوص در مجامع جهانی نیز مورد توجه قرار گیرد. این مجمع توســط ITU )اتحادیه 
بین المللی مخابرات( به عنوان یکی از معتبرترین نهادها در ارزیابی شــهرهای هوشمند جهان 

برگزار می شود.
 

کاهش 15 درصدی جابجایی مسافر از طریق 
پایانه ها طی 1۰ روز گذشته

مدیرعامل ســازمان پایانه های شهرداری مشهد 
از کاهش 15 درصدی جابجایی مسافر از طریق 

پایانه ها طی 10 روز گذشته خبرداد.
جلال قربانی دراین خصوص گفت: از ابتدای آذر 
و با اجرای محدودیت های مرتبط با پیشگیری از 
شــیوع ویروس کرونا تا 11 آذر 349 هزار و 4۷4 
مسافر از طریق پایانه های مسافربری شهرداری 

جابجا شده اند.
وی افزود: این درحالی اســت که در مدت مشابه ســال گذشته 589 هزار و 1۷9 هزار مسافر از 

طریق پایانه ها جابجا شده اند.
قربانی اضافه کرد: مقایسه این دو آمار نشان دهنده کاهش 15 درصدی جابجایی مسافر از اول تا 

یازده آذرماه امسال نسبت به مشابه سال گذشته است.
مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری مشهد با بیان اینکه مبادی ورودی پایانه ها به طور دقیق 
کنترل می شــود، اظهارکرد: بر همین اساس به هیچ یک از مسافران بدون انجام تست و پایش 

اجازه تردد در پایانه ها داده نمی شود.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری مشهد، تصریح کرد: همراه داشتن کارت ملی 
برای تردد و ســوار شدن به اتوبوس ها ضروری است و شماره ملی افراد از طریق سامانه جهت 

اطمینان از مبتلا نبودن فرد به ویروس کرونا رصد می شود.
وی ادامه داد: برای پیشــگیری از شیوع ویروس کرونا دستگاه های ضد عفونی کننده دست در 
تمامی ســالن ها و مکان های عمومی برای اســتفاده مسافران نصب و اتوبوس ها قبل از سوار 

شدن مسافر ضد عفونی می شوند.
قربانی گفت: همچنین در راســتای اطلاع رسانی و آگاهی مسافران موضوعات و موارد ضروری 
مرتبط با پیشــگیری از ابتلا به ویروس کرونا ازطریق نمایشگرها و تابلوهای مختلف موجود در 

پایانه به صورت مستمر اکران می شود.
وی افزود: ازمردم تقاضا می شــود با توجه به شرایط موجود از سفرهای غیر ضروری خودداری 

کنند.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد خبرداد؛

بهره برداری از دو ایستگاه جدید آتش نشانی 
مشهد تا پایان سال جاری

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری مشهد گفت: امسال با برنامه ریزی  های 
انجام شــده، دو ایستگاه جدید آتش نشانی بهره 
برداری و مراحل بهســازی و توسعه دو ایستگاه 
دیگر نیز طی امســال و اواسط سال آینده انجام 

خواهد شد.
آتشپاد مسعود ظهوریان با اشاره به تاکید مدیریت 
شــهری در ارتقاء سطح ایمنی شهروندان، اظهار 

کرد: ساخت و توسعه چهار ایستگاه آتش نشانی بر اساس مطالعات انجام شده با اعتباری معادل 
۲11 میلیارد ریال برای ساخت دو ایستگاه رازی و رسالت و توسعه و بهسازی دو ایستگاه فعلی 
در برنامه عملیاتی سازمان قرار گرفت که با بهره برداری از این دو ایستگاه شهر مشهد دارای 54 

ایستگاه آتش نشانی خواهد شد.
وی افزود: در حال حاضر ایستگاه اول به نام ایستگاه رازی با اعتباری بالغ بر 54 میلیارد ریال در 
محدوده شهرداری منطقه 10 درحال احداث است. هم اکنون از پیشرفت 8۲ درصدی برخوردار 

است و امیدواریم این ایستگاه نیز تا پایان سال جاری به بهره  برداری خواهد رسید.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد بیان کرد: با توجه به موقعیت 
بولوار رازی، بزرگراه کلانتری و بولوار اندیشه مشهد، بهره  برداری از این ایستگاه در تامین ایمنی 
محدوده کارخانجات و مجموعه  های صنعتی و تولیدی این منطقه از اهمیت ویژه  ای برخوردار 

است و احداث این ایستگاه در پشتیبانی ایستگاه 14 و ۷ آتش نشانی نیز موثر است.
ظهوریان با بیان اینکه ایستگاه دوم نیز با نام رسالت با اعتباری بالغ بر 43 میلیارد ریال در محدوده 
شــهرداری منطقه سه در حال احداث اســت، تصریح کرد: با بهره برداری از آن در سال جاری 
ســیلوی گندم، بولوار مجلسی، خیابان شیخ صدوق، بولوار طبرسی و همچنین محدوده راه آهن 
مشهد تحت پوشش قرار گرفته و ایستگاه  های شماره ۶ و 44 و 3۷ نیز پشتیبانی خواهند شد. این 

ایستگاه نیز از پیشرفت فیزیکی 81 درصدی برخوردار است.
وی تاکید کرد: در کنار احداث این دو ایستگاه، توسعه ایستگاه ۶ از متوسط به بزرگ با اعتبار 34 
میلیارد ریال در انتهای بولوار مفتح تا پایان سال به اتمام خواهد رسید و همچنین ایستگاه 9 آتش 
نشــانی با اعتباری معادل 80 میلیارد ریال در حال انجام است که در ۶ ماهه نخست سال آینده 
آماده بهره برداری خواهد بود، این ایستگاه با عرصه دو هزار و 300 و اعیان هزار و 800 متر مربع 

بزرگ  ترین ایستگاه آتش نشانی شهر خواهد بود.
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی شهرداری مشهد در خصوص دیگر برنامه های این سازمان به 
منظور افزایش ضریب ایمنی شهروندان، عنوان کرد: در حال حاضر به دنبال مطالعات اجرایی در 
خصوص توسعه ایستگاه 10 و ۲9 و ساخت مرکز فرماندهی، میدان تخصصی عملیاتی و ایستگاه 

وکیل  آباد در سال جاری هستیم.
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شهردار منطقه 9 مشهد از مناسب سازی باغ وکیل آباد برای تسهیل در تردد توانیابان 
در این بوستان خبر داد.

به گزارش صبح امروز، جواد اصغری گفت: احداث رمپ در 1۶ نقطه از باغ وکیل آباد به 
طول بیش از 1000 متر در مبادی ورودی بوستان، ورودی های ساختمان های اداری، 
مساجد و مسیرهای منتهی به سرویس های بهداشتی از جمله اقدامات ویژه ای است 

که برای تسهیل در تردد توانیابان انجام شده است.
وی اضافه کرد: علاوه بر رفع نقص و همسطح سازی معابر در این باغ، سرویس های 

بهداشتی آن نیز برای استفاده توانیابان بهسازی و تجهیز شده است.
اصغــری گفت: به تازگی نیز رمپ دیگری در ورودی باغ وکیل آباد در امتداد پارکینگ 

شماره یک به طول 50 متر در حال احداث است که تا بهمن ماه سال جاری به اتمام می رسد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: همزمان با اجرای این پروژه که با اعتبار یک میلیارد ریال انجام می شود، معابر محدوده این رمپ نیز 

بهسازی، رفع خطر و مناسب سازی می شود.

سرپرســت منطقه 3 مشهد از پیشــرفت 90 درصدی پروژه احداث پارک مهر مادر به 
منظور افزایش سرانه فضای سبز و گسترش زیبایی های بصری مناظر شهری، خبر داد .
به گزارش صبح امروز، سرپرست منطقه 3 ضمن اعلام وسعت پروژه بالغ بر 1۷ هزارمتر 
مربع تصریح کرد: برای احداث پارک مهر مادر بالغ بر 300 میلیارد ریال اعتبار در نظر 
گرفته شــده است و طبق برنامه ریزی های انجام شده تا دو ماه آینده به بهره برداری 
خواهد رسید.امید رضا رحمانیان افزود از کل وسعت پارک مهر مادر ۶هزار متر مربع به 
پیاده رو سازی و 11هزار متر مربع برای احداث فضای سبز در نظر گرفته شده و حدود 
90 درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است.وی در ارتباط با اهمیت گسترش فضای سبز 
تصریح کرد: پارک ها جلوه ســاز بصری فضای شهری هستند و نقش به سزایی را در 

رفاه و تفریح، کاهش استرس، آرامش، سلامت روح و روان شهروندان دارندوی افزود: افزایش سرانه فضای سبز همواره از مهمترین 
دغدغه ها در برنامه های مدیریت شهری در منطقه 3 بوده است. امید است با افزایش روزافزون سرانه فضای سبز در منطقه بتوانیم 

فضایی ایمن و سالم را برای شهروندان به وجود آوریم.

مناسب سازی باغ وکیل آباد برای توانیابان   پیشرفت ۹0 درصدی احداث پارک مهر مادر

معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد مطرح کرد؛

ممنوعیت ساخت و ساز روی گسل  های شهر 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد 
گفت: ساختمان های با درجه اهمیت بسیار زیاد 
اولین گروه ساختمانی هستند که بر اساس این 
مصوبه ســاخت آن ها روی پهنه  ها و حریم  

های گسل  ها ممنوع است.
 به گزارش صبح امروز محمدرضا حسین نژاد 
در رابطه با تهیه نقشــه گســل های شهری 
برای چند کلان شــهر کشور، اظهار کرد: هر 
نــوع ضابطه ای که در ایــن رابطه برای این 
شهرها نوشته شــود، طبق قانون و اختیارات 
شورای اسلامی شهر باید حتما مسیر شورا و 
کمیســیون های مربوطه مانند ماده پنج طی 
کند. مگر آنکه مصوباتی باشد که در اختیارات 
ماده دو شــورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران که مربوط به بررســی پیشــنهادهای 
لازم سیاســت کلی شهرسازی برای طرح در 
هیأت وزیران، اظهار نظر نسبت به پیشنهادها 
و لوایح شهرسازی و مقررات طرحهای جامع 
شهری، بررسی و تصویب نهایی این طرح ها 

و معیارها، ضوابط و آیین نامه های شهرسازی 
است، قرار گیرد و به کل کلان شهرها ابلاغ 

شود.
وی افزود: تاکنون در این رابطه جلساتی برگزار 
شــده و بر تهیه نقشه گسل  های همه کلان 
شهرها نیز تاکید شده است. بر اساس مصوبات، 
شهرهایی که بیش از 500 هزار نفر جمعیت 
دارند، مشــمول اجرای این مطالعات هستند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد 
با اشاره به ممنوعیت ساخت و سازها با در نظر 
گرفتن اولویت، بیان کرد: ســاختمان  های با 
درجه اهمیت بسیار زیاد اولین گروه ساختمانی 
هستند که بر اســاس این نامه ساخت آن ها 
روی پهنه  ها و حریم های گســل  ها ممنوع 
است. ســاختمان  های با درجه اهمیت بسیار 
زیاد در آیین  نامه مربوط شامل بیمارستان  ها 
و مراکز درمانی، ایســتگاه  های آتش نشانی، 
مراکز و تأسیسات آب  رسانی، ساختمان  های 
نیروگاه  ها و تأسیسات برق رسانی، برج  های 

مراقبت فــرودگاه  ها، مراکز مخابرات، رادیو و 
تلویزیون، تأسیسات نظامی و انتظامی، مراکز 
کمک  رســانی و به  طور کلی همه مراکزی 
اســت که در امداد و نجات مؤثر هســتند و 
همچنین ساختمان  های خطرزا مانند انبار مواد 
سمی، گازهای خطرناک، کارخانه  های تولید 
مواد شــیمیایی در این گروه قرار می  گیرند.
حسین نژاد تصریح کرد: بر اساس این مصوبه 
مدارس، پمپ های بنزین و گاز و ایستگاه  های 
اصلی مترو دومین گروه ساختمان هایی هستند 
که ساخت آن ها به  روی گسل  ها و حریم آن 
ها ممنوع اعلام شده است. ساخت ساختمان 
 های بلندمرتبه با تعداد طبقات تعریف شــده 
برای هر شهر و بیشــتر از آن به  روی حریم 
و پهنه  های گســلی به  عنوان ساختمان های 

گروه سوم ممنوع است.
وی تاکید کرد: امید می  رود با تهیه و تکمیل 
نقشــه گســل  های پنج کلان  شهر کشور و 
توجه به دستورالعمل  های وزارت راه، مسکن و 

شهرسازی در رعایت حریم گسل  ها در توسعه 
شــهری در آینده از بروز خسارات گسترده در 
کلان  شهرها با توجه به تمرکز نیروی انسانی 

و منابع مالی بسیار بالا پیشگیری شود.
پیــش از این در مهر ماه ســال جاری رئیس 
بخــش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرســازی از تصویب حریم اصلی گســلی 
۶ شــهر تهران، کرج، تبریز، مشهد، کرمان و 
زنجان در شورای عالی شهرسازی و معماری 
خبر داده و اعلام کرده اســت که بعد از طی 
مراحل مطالعات میدانی و دفتری و جلب نظر 
مساعد اعضای کارگروه های زیربنایی استان ها 
اســتان ها،  برنامه ریزی  اعضای شــورای  و 
مطالعات در صحن علنی شورای شهرسازی 
و معماری آماده ارائه و در جلسه سیزدهم شورا 

مصوب شد.
علی بیت اللهی در گفتگو با پایگاه خبری وزارت 
راه و شهرســازی اعلام کرد: تصویب حریم 
گسل ها در شــهر های مورد نظر پس از طی 

مراحل طولانی کارشناســی، انجام مطالعات 
میدانی و همچنین اخذ مصوبات اســتانی در 
شورای فنی اســتان در کارگروه های زلزله به 
سرانجام رســید و آماده ابلاغ به دستگاه های 
اجرایی، شهرداری ها، و دیگرنهاد های ذی ربط 

است.
به گفته وی، بر طبــق این مصوبه، مدارس، 
پمپ های گاز و بنزین نیز در زمره ساختمان های 
مهم تصویب شده اند و ممنوعیت ساخت وساز 
این ساختمان ها در حریم گسل های اصلی نیز 
قطعی استنقشــه هایی که تهیه و از سال 9۷ 
به شورای عالی شهرسازی و معماری ارسال 
شــده، اما این شــورا هنوز هیچ تکلیفی برای 
نقشه گســل های یادشده تعیین نکرده است. 
مشهد دارای 4 گسل است که اگر چه 3 گسل 
از این تعداد در بیرون از شــهر قرار دارد، اما با 
وجود گسل خطرناک جنوب شرقی به جنوبی 
غربی، نیازمند تدوین و تصویب هر چه سریع تر 

نقشه گسل ها بود.

سرپرسـت معاونت اقتصادی شـهرداری مشـهد از انتشـار فراخون شناسایی سـرمایه گذار پروژه احداث و بهره 
برداری کارخانه زباله سـوز مشـهد خبر داد.

بـه گـزارش صبـح امـروز، مهـدی حاتمی با بیان ایـن خبر اظهار کرد: روزانه در شـهر مشـهد بالغ بـر دو هزار 
تـن زبالـه تولیـد مـی شـود بر این اسـاس توجه بـه ارتقا کمیت و کیفیت بهداشـت و زیسـت شـهری از مهم 
ترین رویکرد های مدیریت شـهری اسـت که این معاونت با همکاری سـازمان مدیریت پسـماند شـهرداری 

عملیـات احـداث و بهـره برداری از مجموعه زباله سـوز را در دسـتور کار قرار داده اسـت.
وی افـزود: بـا احـداث ایـن پـروژه در گام اول حـدود هـزار و ۲00 تـن زبالـه در قالـب انرژی بـه چرخه تولید 
بازگردانده خواهد شـد که شـهرداری مشـهد نسـبت به انتشـار فراخوان شناسـایی سـرمایه گذار پروژه احداث 
کارخانـه زبالـه سـوز با ظرفیـت روزانه هزار و ۲00 تن واقع در جاده قدیم نیشـابور- مشـهد اقدام کرده اسـت.
حاتمـی بـا اشـاره بـه ظرفیـت علم فنـاوری کشـور در راسـتای بومی کـردن ایـن تکنولـوژی، بیان کـرد: در 
احـداث ایـن پـروژه از مجموعه فعـالان در حوزه صنعـت نیروگاهی هم دعوت به همکاری شـده اسـت. لازم 
بـه ذکـر اسـت حجم سـرمایه گـذاری در این پـروژه بسـتگی به نـوع تکنولوژی پیشـنهادی سـرمایه گذاران 
خواهـد داشـت کـه پیش بینی می شـود در صورت اسـتفاده از ظرفیت فناوری کشـور، گام موثـری در کاهش 

بهـای تمام شـده این صنعت برداشـته شـود.
وی اضافـه کـرد: پـروژه احـداث و بهـره بـرداری از کارخانـه زبالـه سـوز بـا مـدل مشـارکتی )BOT ( و در 
بـازه ی زمانـی سـه سـال اجـرا مـی شـود، همچنین اطلاعـات مربـوط به نحوه مشـارکت بخـش خصوصی 
 فعـال در حـوزه مربوطـه در قالـب فراخـوان منتشـر شـده اسـت کـه از طریـق سـایت معاونـت بـه آدرس
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شــهردار مشــهد گفت: مدیریت 
شــهری نگاه ویژه ای به توســعه 
مناطق کــم برخــوردار و اتصال 
مناطق حاشــیه ای به متن داشته 

است.
حمد رضا کلائی با انتشــار پستی 
در صفحه شخصی اینستاگرام خود 
آورده است؛ در برنامه ریزی هایمان 
برای اجرای پــروژه های محرک 
توســعه در مناطق حاشــیه ای و 
اتصال آن به متن شــهر نگاه ویژه 
ای به نقاط کم برخوردار داشته ایم .
برهمین اســاس اجــرای طرحی 
را درمحلــه مهرآباد آغــاز کردیم 
تــا بتوانیم با همراهــی آموزش و 

پرورش و تلاش برای تملک اراضی پیرامونی و بازگشایی دو بولوار کرامت و بولوار الزهرا)س( و احداث پل به 
روی کال امیرآباد، رینگ حرکتی مناسبی ایجاد کنیم .

اساسا ایجاد این دو بولوار در قلب محله های شهید آوینی و مهرآباد با هدف تسهیل عبور و مرور بوده که بتوانیم 
راه دسترسی برای شهروندان عزیز به بولوار حر داشته باشیم و انشالله بولوار الزهرا)س( را تا پایان امسال و بولوار 
کرامت را تا پایان 1400 به بهره برداری برســانیم تا اهالی این محله امکان دسترســی راحت تری را به مرکز 

شهر داشته باشند.
تمام تلاش ما این است که بتوانیم با کاهش مشکلات مناطق کم برخوردار، گام های موثری در مسیر توسعه 
شــهری برداریم و فکر می کنیم اجرایی شدن این طرح می تواند یکی از آن گام ها باشد، چون متاسفانه یکی 
از معضلات شهر مشهد، حاشیه پیرامونی گسترده آن است که واقعا خدمات رسانی به آنها شاید خارج از دایره 

توان ما باشد.
شهردار مشهد در بخشی دیگر می نویسد؛ متاسفانه هنوز طرح تفصیلی کاملی از جزئیات نقشه شهرمشهد نداریم 
ولی خوشــحالم که با تلاش های اعضای محترم شورای شــهر و همکارانم در شهرداری مشهد در این دوره 
توانسته ایم طرح های تفصیلی حوزه مرکزی و شمال غرب مشهد را آماده کنیم تا با دانستن جزئیات نقطه به 

نقطه شهری، طرح ها و پروژه هایمان را اجرایی کنیم.
البته هنوز طرح های تفصیلی شــهرمان در نقاط مختلف تکمیل نشده که امیدوارم طی ماه های آینده بتوانیم 
آنها را هم تکمیل کنیم تا ارائه خدمات به شــهروندان را به نوعی بر پایه این طرح ها ساماندهی کنیم، چراکه 
دیدگاه ما نسبت به داشتن طرح های تفصیلی مانند یک پل مهم در مسیر اتصال نقاط حاشیه ای به متن است.
کلائی در ادامه به این نکته نیز اشاره می کند که این تصور و باور که ما صرفا نگاه مان به مناطق برخوردار است 
و پروژه ای برای مناطق کم برخوردار نداریم، نگاه درست و منطقی ای نیست، خواسته من از آن بزرگوارانی که 
این دیگاه را نسبت به ما دارند، این است که به سایر نقاط شهر سر بزنند تا با چشمان خود مشاهده کنند، اولویت 
ما ایجاد زیرســاخت ها در شــهرمان و توسعه محور است و با تکیه بر این دیدگاه، پروژه های بیشتری را برای 
رفاه حال مردم مناطق کم برخوردار، کلید زدیم و امیدوارم تکمیل طرح های تفصیلی بتواند این پروژه ها را در 

مناطقی که ما فعلا نمی توانیم به آنها ورود داشته باشیم، عملیاتی کند.
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نایب قهرمانی سارا خادم الشریعه در 
مسابقات شطرنج جاده ابریشم

 استاد بزرگ شــطرج بانوان ایران در مسابقات جاده ابریشم که به صورت آنلاین برگزار شد، به 
عنوان نایب قهرمانی دست یافت.

به گزارش خبرنگار مهر در چارچوب مســابقات شــطرنج جاده ابریشم که به میزبانی چین و به 
صورت آنلاین برگزار شد سارا خادم الشریعه تنها نماینده کشورمان در رقابت با حریف ترکیه ای 

خود به نام آتالیک به برتری دست یافت.
این استاد بزرگ شطرنج بانوان ایران در دیگر دیدار خود و در رقابت با )ژو چن( از چین متحمل 

شکست شد.
خادم الشــریعه در ادامه رقابت های جاده ابریشــم و در مصاف با نفر اول رنکینگ زنان جهان به 
نام »یوفان هو« به تســاوی دست یافت و با در نظر گرفتن اختلاف امتیاز عنوان نایب قهرمانی 

این رقابت ها را از آن خود کرد.

شرق آسیا زیر ذره بین کادر فنی پرسپولیس
کادر فنی تیم فوتبال پرسپولیس در حال بررسی بازی های لیگ قهرمانان آسیا در منطقه شرق 
اســت.به گزارش مهر، تیم فوتبال پرسپولیس ۲9 آذرماه سال جاری دیدار فینال لیگ قهرمانان 

۲0۲0 را با قهرمان منطقه شرق آسیا در کشور قطر برگزار می کند.
کادر فنی سرخپوشــان در حالی مشــغول برنامه ریزی برای آماده ســازی این تیم هستند که 

بازی هایم منطقه شرق همچنان در حال برگزاری است.
از این رو گروه آنالیز پرســپولیس همراه با دستیاران یحیی قرار است از فردا یکشنبه همزمان با 
شــروع بازی های یک هشتم نهایی در ناحیه شرق آسیا که در کشور قطر جریان دارد دیدارها را 
زیر ذره بین قرار داده تا به شــناخت کامل نســبت به تاکتیک تیمی که به فینال راه پیدا می کند 

برسد.
برنامه آنالیز حریف پرســپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا پس از بازی این تیم با ذوب آهن 

اصفهان آغاز می شود تا سرخپوشان با تمرکز کامل راهی کشور قطر شوند.

دیدار تیم های فوتبال ذوب آهن و 
شهرخودرو برگزار می شود

باشگاه ذوب آهن تاکید کرد دیدار تیم فوتبال این باشگاه برابر شهرخودرو روز یکشنبه برگزار 
خواهد شد.

به گزارش مهر، رســانه رســمی باشگاه ذوب آهن شامگاه دیروز شــنبه با اشاره به خبرهای 
متناقضی که در مورد دیدار هفته پنجم این تیم منتشــر شده است نوشت: »با اعلام تیموری، 
نماینده ســازمان لیگ فدراســیون فوتبال، با توجه به استعلامات گرفته شده از سازمان لیگ 
این مســابقه که از هفته پنجم رقابت های لیگ برتر امروز )یکشنبه( ساعت 15 در ورزشگاه 
فولاد شــهر اصفهان برگزار خواهد شد.«پیش از این عنوان شده بود که به دلیل ابتلای 11 
بازیکــن تیم فوتبال ذوب آهن به کرونا دیدار این تیم با شــهرخودرو لغو و به زمان دیگری 

موکول خواهد شد.

صادقی: مدیران استقلال بازیچه شدند

مورینیو هم
 دراستقلال
موفق نمی شود!

کاپیتان پیشــین تیم فوتبال استقلال با گلایه از شرایطی 
که در چند هفته ابتدایی لیگ پیرامون این تیم رقم خورده، 
گفت: اگر »مورینیو« و »رونالدو« را به استقلال بیاورند با 

این وضعیت موفق نمی شود.
به گزارش مهر، امیرحســین صادقی نامی پررنگ در تاریخ 
باشگاه استقلال اســت که سال های زیادی با پیراهن این 
تیم به میــدان رفت. صادقی با 11 فصل حضور با پیراهن 
استقلال در لیگ برتر از این حیث رکورددار است و تجربه 
دو بار حضور در جام جهانی را یدک می کشــد. او سال ها 
کاپیتان اول آبی پوشان بوده و این روزها نیز در نقش یک 

کارشناس در فوتبال ایران حضور دارد.
امیرحســین صادقی در گفتگویی مفصل با خبرنگار مهر به 
تشــریح اوضاع و شرایط باشگاه استقلال و واکاوی دلایل 
مشــکلات این تیم پرداخت که شرح این گفتگو را در زیر 

می خوانید.
تلفیقی چند وجه هستم

قبل از هر چیز باید ایــن را عنوان کنم اگر امروز در مورد 
استقلال صحبت می کنم، ترکیبی از چند وجه در استقلال 
هســتم. من قبل از هر چیز هوادار اســتقلال هستم، بعد 
پیشکسوت این تیم هســتم و بازیکنی که سال ها بازوبند 
کاپیتانی آن را بر بازو بســته و امروز هم یک کارشــناس 
فوتبال هســتم. پس اتفاقات این باشــگاه را از دیدگاهی 
بررســی می کنم که منافع همه گروه ها در آن لحاظ شده 

باشد.
لشکر شکست خورده استقلال فاقد ثبات است

بعضی اوقات یک باشگاه در بعُد بازیکن ثبات ندارد، بعضی 
اوقات یک باشــگاه در بعُد مدیریــت و بعضی اوقات یک 
باشگاه از بعُد منابع مالی پایدار و غیر پایدار فاقد ثبات است. 
اما متأسفانه اســتقلال در 5 سال اخیر یک پکیج کامل از 

همه این بی ثباتی ها بوده است.
تیم ما در این چهار پنج سال اخیر چند بار مدیرعامل عوض 
کرد؟ چند ســرمربی را روی نیمکت دید؟ منابع مالی پایدار 
و ناپایدار این تیم چند بار دســتخوش تغییر شــدند؟ چقدر 
بازیکن آمدند و رفتند؟ حتی سرپرست هم در تیم به کرات 
تغییر کرد تا مشخص شود اصلًا ثباتی وجود نداشته است. 
چطور می شود از مجموعه ای که در هیچ بعدی ثبات ندارد 

توقع موفقیت و قهرمانی داشت؟
چهار هفته هم از شــروع فصل گذشت و هنوز این باشگاه 
مدیرعامل ندارد و به جای مهم ترین پست که مدیرعاملی 
اســت، یک سرپرســت به صورت موقت عهــده دار امور 

اجرایی اســت. با سرپرست مدیرعاملی نمی توان موفق بود 
به خصوص که هیأت مدیره هم ساز خودش را می زند.

فکری باید افکارش را تغییر دهد
فکری پیش فصل را با نســاجی شــروع کرد و سپس به 
اســتقلال آمد. او باید تفاوت میان سرمربیگری استقلال 
را با نســاجی و آلومینیوم و دیگــر تیم ها بداند. فکری باید 
افکارش را تغییر دهد و »استقلالیزه« کند. با اینکه خودش 
این تیم را نبسته، اما بازیکنان خوب در استقلال کم نیستند 

و می توان بهتر از داشته ها استفاده کرد.
در حال حاضر فشــارها بر فکری زیاد اســت. هوادار فشار 
می آورد و حق هم دارد چون سالهاست که قهرمانی ندیده 
و این برای هوادار استقلال گران تمام می شود. این هوادار 
انتظار جام دارد و یا حتــی اگر جام هم نگیرد، انتظار یک 
فوتبال زیبــا و لذت بخش از تیمش دارد. مثل فوتبالی که 
زمان استراماچونی بازی می شد. اینکه انتظار زیادی نیست. 
اما همین انتظارات باعث می شود فشار بر فکری و تیمش 

زیاد شود و ایجاد استرس و اضطراب نماید.
شطرنج وارونه در استقلال

در بازی شــطرنج همه مهره ها از سرباز گرفته تا بالاترین 
مهره برای یک هدف تیمی تلاش می کنند. در شــطرنج 
مهم نیســت سرباز باشــی یا وزیر، بســوزی یا بسوزانی، 
مهم این اســت که تیم در پایان بــازی تیم مقابل را مات 
کند. فوتبال هم باید مثل شــطرنج باشــد و همه مهره ها 
از تدارکات کنار زمین تــا اعضای هیأت مدیره برای یک 
هدف تلاش کنند. اما متأســفانه در استقلال ما شاهد یک 

شطرنج وارونه هستیم.
در استقلال مهره ها دنبال سوزاندن و حذف کردن یکدیگر 
هستند. در استقلال چند دستگی است و گروه های مختلف 
درون این تیم به جای وحدت با یکدیگر و همســو شــدن 
برای مقابله بــا حریفان و رقبا، مقابل یکدیگر قرار دارند و 

تلاش برای حذف همدیگر می کنند.
دوره این کارها تمام شده

نمونــه بارز صحبت هــای من، مناظــره جنجالی مدیران 
پیشــین و کنونی باشــگاه در برنامه زنده تلویزیونی بود. 
الان برنامه های تلویزیونــی همانند فضای مجازی بلای 
جان اســتقلال شده اســت. مدیران ما بازیچه دست این 
برنامه سازان شــده اند و در این برنامه ها تیم را به حاشیه 

می کشانند.
مقصر برنامه ســازان تلویزیون نیســتند، مقصر مدیرانی 
هستند که با این رفتارشان حیثیت ۷5 ساله استقلال را زیر 

سوال برده و دل هوادار را می سوزانند. با پخش صدای یک 
مدیر توسط مدیر دیگر در برنامه زنده تلویزیونی آیا مشکلی 
از استقلال حل می شود؟ یا ده ها مشکل دیگر به آن اضافه 

می شود. آقایان به خدا دوره این کارها گذشته است.
ما که ادعای مسلمان بودن داریم و این را می دانیم یکی از 
خطوط قرمز اسلام حفظ آبروی مسلمانان است، چطور به 
خود اجازه می دهیم با آبروی همدیگر بازی کنیم؟ این نوع 

رفتار اشتباه محض است.
مدیران استقلال که همگی منتخب وزارت ورزش هستند 
باید بروند و مشکل شأن را در اتاق های در بسته حل کنند 
تا به اســتقلال آسیب نرســد نه در برنامه زنده تلویزیونی. 
این اســت که می گویم در بازی شطرنج استقلال، مهره ها 
به جای ســوزاندن مهره های حریــف مهره های خودی را 

می سوزانند.
داوران حق استقلال را ضایع کردند

در چهار هفته ای که از لیگ برتر گذشته اشتباهات داوری 
به شدت علیه اســتقلال بوده و در هر بازی شاهد دو سه 
اشتباه بزرگ و تأثیر گذار هستیم. در همین بازی با پیکان 
بازیکنی که دقیقه 15 به »پهلو« ی رضاوند آســیب رساند 
باید کارت قرمز می گرفت. اگر پیکان در آن دقیقه 10 نفره 

می شد چه اتفاقی می افتاد؟
از این دســت اتفاقات در این فصل زیاد افتاده اما متأسفانه 
استقلال فریاد رسی ندارد. حتی مدیران مجموعه خودمان 
هم تلاشی برای احقاق حق از دست رفته این تیم ندارند.

از آقای مددی می خواهم ساختمان باشگاه استقلال را رها 
کند و برای احقاق حق اســتقلال پاشنه را ور کشیده و به 
هرکجا که لازم باشد برود. آقای مددی شما که نتوانستید 
پنجره اســتقلال را باز کنید و این کار را دیگران برای شما 
انجــام دادند. این یک کار را انجــام دهید و نگذارید حق 
استقلال در داوری ها ضایع شود. امروز یک حرکتی انجام 

بده تا فردا غصه امروز را نخوریم.
استقلال یک انباری هم ندارد

همه می گوینــد دپارتمان داوری مــن می گویم آپارتمان 
داوری. آپارتمانی که خیلی هــا در آن واحد و اتاق دارند و 
حق شــأن را می گیرند اما استقلال در آن یک انباری هم 
نــدارد. در این چهار هفته ابتدایی لیگ نشــانه های خوبی 
نمی بینیم و امیدوارم آقای مددی اینجا بتواند از حق تیمش 

دفاع کند.
تیــم ما کلی نفــر روی نیمکت دارد که هر کــدام از آنها 
کوهی از تجربه هســتند. تعجب می کنم چرا همه سکوت 

می کنند. من از دوستانم که روی نیمکت نشسته اند انتظار 
دارم در لحظه اعتراض کنند ولو اینکه اخراج شوند. اخراج 
برای احقاق حق استقلال باعث افتخار است. با این اوضاع 
و مشکلات داخلی اســتقلال و این وضعیت داوری ها اگر 
همین الان مورینیــو و چهار تا بازیکن مثل رونالدو را هم 

بیاوریم، باز هم این تیم نمی تواند قهرمان شود.
داوران فوتبال مثل مسئولان دولتی هستند

داوران فوتبال امروز یک شباهت بزرگ با مسئولان دولتی 
دارند. هر دو گروه اشتباهات بزرگ می کنند و بعد از آن نه 
به اشتباه شــأن اعتراف می کنند و نه بابت آن عذرخواهی 
می کننــد. آقایان داور حداقل ایــن کار را می توانید انجام 
دهید که بعد از اشــتباهات فاحش از تیم هایی که متضرر 

شدند عذرخواهی کنید.
فکری هنوز دست به عصا حرکت می کند

محمود فکری در اســتقلال هنوز بــه ترکیب دلخواهش 
نرســیده و برای این منظور قدری دســت به عصا حرکت 
می کند و جانب احتیاط را رعایت می کند. به نظر می رســد 
تمایل ندارد به ترکیب فصل گذشــته دست بزند. در حالی 

که او باید بیشتر از بازیکنان جدید استفاده کند.
ســرمربی اســتقلال باید افــکار و اســتراتژی خودش را 
مشخص کند. هرچند فشــار افکار عمومی ایجاد استرس 
و اضطــراب می کند تــا افکار مربی اســتقلال تا حدودی 
تحت تأثیر آن قرار گیرد، اما فردی که ســرمربی استقلال 
می شود باید تحمل این همه فشــار را هم داشته باشد.در 
تیم مشکلات فنی وجود دارد که این مشکلات فنی نشأت 
گرفته از همین مسائلی است که گفتم. هنوز شاکله ترکیب 
اصلی را بازیکنان فصل قبل تشکیل می دهند و فکری باید 
بازیکنان جدیــد را هم به ترکیب اضافه کند و از آنها بهتر 

و بیشتر استفاده کند.
من ســال های زیادی فوتبال بازی کردم و با مربیان بسیار 
بزرگی کار کردم و از هر کدام نکاتی را آموخته ام. کارلوس 
کی روش و امیر قلعــه نویی از جمله مربیان بزرگی بودند 
که افتخار کار کردن با آنها را داشــتم و این دو عزیز یک 
جمله مشترک داشــتند که می گفتند؛ »تیم بزرگ بازیکن 
بزرگ و افکار بزرگ می خواهد«. همیشه بازی های بزرگ 
برای بازیکنان بزرگ است و تیم های بزرگ هم با بازیکنان 
بزرگ، بزرگ می مانند. این قوانین نانوشته ای است که باید 
در فوتبال رعایت شــود. اما انگار اینها خیلی در اســتقلال 

جدی گرفته نشده است.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره   1399۶030۶۲۷10031۶4هیـات موضوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک مشـهد منطقه پنج تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای مجیدپرنیانـی فرزنـد ماشـااله در ششـدانگ یـک بـاب خانـه بـه مسـاحت 150  متـر مربع 
قسـمتی از پـلاک ۷8۲5 فرعـی از3- اصلـی بخـش 9 مشـهد  واقـع در  حـر  39 نبـش هجرت 5 پـلاک ۲۷ متعلق به 
خـود متقاضـی ) سـهم مشـاعی خـودش ( محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته 
باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دو مـاه اعتراض خـود را بـه این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد.ضمنا 
صـدور سـند مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الـف ۷3۷ تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1399/9/1. تاریخ 

انتشـار نوبت دوم: 1399/9/1۶
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره  1399۶030۶0۷100۲۷44 هیـات موضوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک مشـهد منطقه پنج تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای حسـین نیکومنـش  فرزند علی در ششـدانگ یک  باب خانـه به مسـاحت81/۲5  متر مربع 
قسـمتی از پـلاک1554  فرعـی از15 -  اصلـی بخـش9   واقـع در خیابـان مفتـح 4۷ پـلاک  ۶4  خریـداری از مالـک 
رسـمی  بانـو عـذرا برزگـر محرز گردیده اسـت. لذا به منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی 
مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ 
انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مـدت یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد.ضمنا صدور سـند مانـع از مراجعه 
متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الف۷35 تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1399/9/1. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1399/9/1۶

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1399۶030۶۲۷100۲۷۶9  هیـات موضوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک مشـهد منطقه پنج تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی خانـم بتول مقدس دهسـرخ فرزند موسـی در  ششـدانگ یک قطعـه زمین مزروعی/ به مسـاحت 
5۶۶1/45  متـر مربـع قسـمتی از پـلاک 55- اصلـی  بخـش 9  واقـع درآوینـی 5۷ حاشـیه جـاده خریـداری از مالـک 
رسـمی  آقـای / محمـد نصرتـی محرز گردیده اسـت. لذا به منظـور اطلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 روز 
آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دو ماه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد.ضمنا صدور سـند مانـع از مراجعه 
متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الف۷39 تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1399/9/1. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1399/9/1۶

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره1399۶030۶۲۷100۲943  هیـات موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک مشـهد منطقه پنج تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای/ محمـد حسـن رمضانـی فرزنـد محمـد ابراهیـم در  ششـدانگ اعیـان  یک  بـاب خانه به 
مسـاحت81/۶8  متـر مربـع قسـمتی از پـلاک ۶0 - اصلـی  بخش 9 اعیـان متعلق به خـود متقاضی و عرصـه موقوفه 
کربلایـی حسـن و آقامیـرزا  محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز 
آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دو ماه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد.ضمنا صدور سـند مانـع از مراجعه 
متضـرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الف۷41 تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1399/9/1. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1399/9/1۶

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره1399۶030۶01۲0019۲5  هیـات  موضـوع قانـون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقـای /خانـم  محمد سـلطان پور فرزند اسـماعیل 
بشـماره شناسـنامه4 صادره از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت۲50/۲0  متر مربع از 
پـلاک4۶8  فرعـی از 159 – اصلـی  واقـع در بخـش دو کاشـمر بـه آدرس اراضـی بحرآبـاد خریداری از 
مالـک رسـمی آقـای /خانـم  مهـدی گنج بخـش و معصومه رحیمـی  محرز گردیده اسـت .لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیم نماینـد .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول 

:1399/9/1 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/09/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره  1399۶030۶01۲00۲40۲ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی 
حـوزه ثبـت ملـک کاشـمر تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضـی آقای /خانـم  هادی اسـماعیلی قصونی  
فرزند اسـماعیل  بشـماره شناسـنامه09013۲1۶80 صادره از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان به 
مسـاحت4394/۲0  متـر مربـع از پـلاک 9۶- اصلـی واقـع در بخش۷ کاشـمر خریداری از مالک رسـمی 
آقای/خانـم  مـراد نخعی کوشـه بـه آدرس ریوش-کیلومتر۲ جاده کوشـه روبروی باربـری  محرز گردیده 
اسـت .لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی 
کـه اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد 

.تاریـخ انتشـار نوبـت اول :1399/9/1 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/9/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سند رسـمی برابر رای شـماره 1399۶030۶01۲00۲۶08و1399۶030۶01۲00۲۶09 
هیـات اول موضـوع قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک کاشـمربه ترتیـب تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقـای /خانم  
محمـد محمـدزاده فرزنـد علـی اصغـر  بشـماره شناسـنامه1485 صـادره از کاشـمر در ششـدانگ دوباب 
سـاختمان بـه مسـاحت هـای3۲۲/84  متـر مربـع ، 31 مترمربـع ، از پـلاک 4۶8 فرعـی از 159- اصلی 
واقـع در بخـش دو کاشـمر بـه آدرس اراضـی بحرآباد  خریـداری از مالک رسـمی آقای / خانـم  مالکیت  
سـید مهـدی بلوریـان محـرز گردیـده اسـت .لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خـود را به ایـن اداره 
تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض 
طبـق مقـررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/9/1 .تاریخ انتشـار نوبت 

دوم : 1399/9/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی برابـر آرای شـماره 1398۶030۶01۲00۲۷11و 1398۶030۶01۲00۲۷1۲ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت 
ملـک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بلامعارض متقاضـی آقای /خانم  مرضیه سـاعدی میرآبادی فرزند حسـن بشـماره 
شناسـنامه3 صادره از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت۲3۶/۷3  متر مربع و فاطمه یزدانی نقابی 
فرزنـد جـلال بـه شـماره شناسـنامه 9۶  در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 400/54 مترمربـع  از پلاک 
30۲۷- اصلـی واقـع در بخـش  یـک حومه کاشـمر به آدرس بلـوار جانبازان –شـهرک صنعتی  خریـداری از مالک 
رسـمی آقای/خانـم  احمـد شـجاعی متقاضـی محرز گردیده اسـت .لذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را بـه این اداره تسـلیم و پس 
از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نمایند 
.بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد 

شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/9/1 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/9/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/۹اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره1399۶030۶01۲00۲۶4۲  هیـات اول موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبـت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای /خانـم  دولـت جمهـوری بـه نمایندگـی نیـروی انتظامـی جمهوری اسـلامی ایـران به 
شـماره شناسـه 14003۲4۷1۷۶ بـه مسـاحت ۲500  متـر مربـع از پـلاک30۲۷ - اصلی واقع در بخـش یک حومه 
کاشـمر بـه آدرس بلـوار جانبـازان- کلانتـری 11  خریـداری از مالک رسـمی آقای /خانم  احمد شـجاعی و حسـین 
نسـاجیان  محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود 
در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخـذ رسـید ، ظرف مـدت یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول 

:1399/9/1 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/9/1۶ 
                                                       محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/10اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی برابـر آرا شـماره1399۶030۶01۲001۶15 و 1399۶030۶01۲001۶۲4  هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت 
ملـک کاشـمربه ترتیـب  تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای /خانـم  مجتبی یوسـف زاده  فرزندحسـین  
بشـماره شناسـنامه1۶۲ صادره از کاشـمر درسـه دانگ مشـاع از ششـدانگ یکباب سـاختمان و سـعیده موسوی رزق 
آبـادی فرزنـد سـید رضـا شـماره شناسـنامه 0890۲۷3391صادره از کاشـمر در سـه دانگ مشـاع از ششـدانگ یک 
بـاب سـاختمان بـه مسـاحت 154/34 متـر مربع از پـلاک1۲08  فرعـی از 58 - اصلی واقع در بخش سـه کاشـمر 
بـه آدرس  خیابـان قائـم ۲9 شـهید نوری 10 خریداری از مالک رسـمی آقای/ خانم  سـید محمـد طباطبایی )احدی 
از ورثـه سـید حسـن(، سـید محمـد رضا،سـید مهدی،سـید عباس و بـی بی اعلا شـهرت همگـی طباطبایـی )ورثه 
سـید حسـین طباطبایـی( و زریـن فرمانـی  محـرز گردیـده اسـت .لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و 
پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
 نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 

خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول :1399/9/1 .تاریخ انتشار نوبت دوم : 1399/9/1۶ 

                                               محمد  محمد زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر
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با این مصوبه حتما نفت بیشتری در 1۴٠٠ می فروشیم!
در نشست خبری رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، از دکتر نوبخت 
سوال شد که با وجود مصوبه هسته ای اخیر مجلس، آیا امکان صادرات 
و فروش ۲.3 میلیون بشکه نفت در ســال 1400 وجود دارد؟ معاون 
رئیــس جمهور هم با لبخند پاســخ داد: حتما پس از لغو تحریم ها در 
نتیجه مصوبه اخیر دوستانمان در مجلس، نه تنها ۲.3 میلیون بشکه که 

حتی 4.۶ میلیون بشکه نفت هم می توانیم صادر کنیم!

پیشنهاد عربستانی ها که لیگ ایران را به هم می ریزد!
عربســتانی ها پیشنهادی به کنفدراسیون آســیا داده اند که اگر مورد 
موافقت قرار بگیرد برنامه بــازی های لیگ برتر ایران را بهم خواهد 
ریخت.سعودی ها پیشنهاد کرده اند که بازی های لیگ قهرمانان آسیا 
در ماه مبارک رمضان برگزار شود. این پیشنهاد با مخالفت ایران روبرو 
شده، چون اگر این اتفاق بیفتد برنامه هشت هفته پایانی مسابقات لیگ 

برتر به هم می ریزد.

راز یک جلسه پیامکی با دستور قالیباف قبل از تصویب مصوبه 
جنجالی

حسن روحانی در قامت رییس جمهوری یا تن به اجرای مصوبه »اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها« می دهد یا موضوع را از طریق عالی ترین 
مقام جمهوری اسلامی و حکم حکومتی حل خواهد کرد. شگفت آور 
اســت که شــورای نگهبان چطور در یک روز، دو بار تشکیل جلسه 
داده تا منویات نمایندگان درباره برجام و پروتکل الحاقی را در شرایط 
مخالفت رسمی، علنی و تمام عیار دولتی ها تایید کند. شنیده ها حاکی از 
آن است که رییس مجلس شخصا از مجتبی ذوالنوری، برای »تشکیل 
فوری جلسه کمیسیون امنیت ملی به  منظور بررسی ایرادات شورای 
نگهبان به مصوبه مجلس درخواست کرده است«. »ذوالنوری، اعضای 
کمیســیون امنیت ملی را حدود ساعت 9 و 30 دقیقه صبح با پیامک 
از برگزاری جلسه این کمیســیون« مطلع کرد؛ جلسه ای فوق العاده! 
جلسه حدود ســاعت 10 و نیم آغاز شــده و حدود ساعت 11 پایان 
می یابد.« شــنیده ها حاکی از آن است که نه شــورای عالی امنیت 
ملی و نه دبیرخانه این نهاد، نامه ای رســمی به مجلس نداده اند، بلکه 
هماهنگی ها تلفنی صورت گرفته اســت. گفته می شود »تصمیم« و 
»تشخیص« شخص آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان باعث 
برگزاری جلسه فوق العاده در عصر روز چهارشنبه شده است؛ »تصمیم« 
و »تشخیصی« که در هماهنگی کامل با رییس مجلس صورت گرفته 

است. /اعتماد

خودرو نخرید! ارزان می شود
نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان: قیمت خودرو در حاشیه بازار 
روند نزولی دارد.نزدیک شــدن قیمت خودرو در حاشیه بازار به قیمت 
کارخانه باعث می شود در اجرایی شدن قرعه کشی تجدید نظر هایی 
صورت گیرد. روش قرعه کشــی روش مناسبی برای رساندن خودرو 

به دســت مشتری واقعی نیست. اکنون برخی از افراد سرمایه گذار، با 
دیدن کاهش قیمت ها خــودرو را در بازار آزاد می خرند و از طرفی به 
دلیل اینکه عرضه خودروسازان هم افزایش یافته، در کاهش قیمت ها 
موثر بوده اســت. خودرو باید در حاشیه بازار به فروش رود تا قیمت ها 
متعادل شود. اگر اجازه می دادند خودرو در حاشیه بازار فروش می رفت، 
چند مزیت داشــت و اصلی ترین آن ها این بود که خودرو تک نرخی 
می شد، هر کالایی دو نرخی باشد منشا رانت و فساد می شود./باشگاه 

خبرنگاران

یارانه پنهان 1۴٠٠ هزار میلیارد تومانی لایحه بودجه 1۴٠٠
با گذشت ده ســال از آغاز طرح هدفمندی یارانه ها در اقتصاد ایران، 
رئیس مجلس شورای اسلامی به نقل از رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
میزان سوبسید پنهان توزیعی در رهگذر لایحه بودجه 1400 کشور را 
بیش از 1400 هــزار میلیارد تومان عنوان کرد. محمدباقر نوبخت در 
برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر با بیان اینکه افزایش یارانه معیشتی 
در بودجه در نظر گرفته شــده  اســت، گفت: ارانه 45 هزار تومانی در 
سال 1400 نیز پرداخت می شود، دلار 4هزارو۲00 تومانی برای تأمین 
کالاهای اساســی در نظر گرفته شده است، اما چنانچه شرایط طوری 

باشد که این ارز حذف شود، یارانه ها دو تا سه برابر می شود.

احتمال دارد قالیباف و رئیسی کاندیدای انتخابات 1۴٠٠ نشوند
مهــدی چمران، عضو شــورای ائتلاف اصولگرایــان به خبرآنلاین 
گفت: برای جذب آرای خاکســتری قرار نیست کارناوال راه بیندازیم. 
این اقدامــات نوعی فریب دادن مردم و به بیانی مصادره کردن آرای 
آنهاســت. باید منطقی، با صداقت و شفافیت با مردم رفتار کرد حتی 
اگر شکست بخوریم. هنوز رسمی و سازمان یافته، صحبتی با قالیباف 
و رئیســی صورت نگرفته است. مشخص نیست که این دو نفر برای 
انتخابات 1400 حضور پیدا کنند. احتمال دارد، هیچ یک برای انتخابات 
1400 نیایند؛ از این روی، هیچ حســابی نمــی توان باز کرد و برنامه 
تنظیم شده ای در این زمینه وجود ندارد. شورای ائتلاف، برنامه هایش 
را ادامه خواهد داد منتهی با اصلاحاتی که در روش خود انجام می دهد. 
در روش شورای ائتلاف؛ انتخاب از پایین به بالا آغاز می شود. اینکه 
روشی در پیش گرفته شود که عده ای دور هم بنشینند، کاندیدا انتخاب 
و تعیین تکلیف کنند که مردم به چه کســی رأی دهند یقینا شورای 
ائتــلاف ایــن راه را در پیش نمی گیــرد و در دوره قبل هم در پیش 

نگرفت. قانون باید رئیس جمهور شدن زنان را تعیین تکلیف کند.

انتقاد از تخصیص بودجه به یک بنیاد فرهنگی تازه تاسیس
روزنامه جمهوری اسلامی به خبر منتشره در فضای مجازی مبنی بر 
تخصیص بودجه به بنیادی تحت عنوان بنیادفرهنگی شهید حاج قاسم 
ســلیمانی اعتراض کرد. این روزنامه نوشت: منابع خبری غیررسمی 
اعلام کرده اند، دولت در لایحه بودجه ســال 1400 کل کشور برای 
بنیادی به نام »بنیاد فرهنگی شهید قاسم سلیمانی« 5/8 میلیارد تومان 

بودجه در نظر گرفته و مدیریت آن هم با دختر شهید سلیمانی است. 
این خبر از روز پنجشــنبه در حال دســت به دست شدن در فضای 
مجازی اســت و هنوز تکذیب نشده. با توجه به اینکه چنین کاری به 
هیچ وجه به صلاح خانواده شهید سردار سلیمانی نیست و روحیه خود 
آن شهید عزیز نیز با این قبیل امور سازگاری نداشت، این انتظار وجود 

دارد که این خبر هرچه زودتر تکذیب شود.

اکثر کاندیداهای مطرح 1۴٠٠ همان هایی هستند که سال ها 
به قدرت چسبیده اند

روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: یکی از دلایل اصلی ضعف حکمرانی 
در کشور ما این است که حکمرانی فقط در اختیار چند خانواده قرار دارد 
و گردش نخبگان به معنای واقعی در کشور ما جریان ندارد.بدیهی تر از 
این نمی توان واقعیتی را پیدا کرد که افراد مطرح برای انتخابات ریاست 
جمهوری 1400آن گونه که نامشــان سر زبان هاست، از همان گروه 
چسبیده به قدرت هستند. از تلاش های شبانه روزی رسانه ملی هم به 
روشنی فهمیده می شود که زور می زند. از میان همین افراد، یکی را بر 
کرسی ریاست جمهوری بنشاند. مردم نسبت به این چهره های تکراری 
حساسیت دارند. اینها را آزموده اند و اینها نیز با قرار گرفتن در معرض 
آرای مردم، خود را آزموده و رفوزه شــده اند. اینها اگر در مسندی که 
هستند موفقند، خوب است در همانجا بمانند و موفقیت های بیشتری 
کسب کنند و اگر موفق نیستند، صلاح نیست برای رسیدن به مسند 

بالاتری که به شایستگی های بیشتری نیاز دارد تلاش کنند.

اصولگرایان می خواهند در انتخابات 1۴٠٠ پیروز شوند، آن هم 
با مشارکت ضعیف مردم

روزنامه شرق نوشت: برخورد محمدباقر قالیباف با حسن روحانی نشان 
می دهد، او از هم اکنون خودش را در قامت یک رئیس جمهور می بیند، 
چون تحلیلگران همگی بر این باورند که در انتخابات 1400 نسبت به 
انتخابات های دیگر، شــاهد نوعی واگرایی بین مردم خواهیم بود. هر 
جناح سیاسی با هر رویکردی نیازمند اعتمادبه نفس و مقبولیت است. 
اعتمادبه نفس از چهره های قدرتمند سیاسی به وجود می آید و مقبولیت 
از حمایت حداکثری مردم. اما اصولگرایان نشان داده اند برای رسیدن 
به جایگاه های سیاسی به هیچ  کدام از این مفاهیم نیازی ندارند، چون 
رسانه های اصولگرا هم به آنان اعتمادبه نفس می بخشند و هم این باور 

را القا می کنند که در بین مردم مقبولیت دارند

مصوبه مجلس به دنیا نشان داد ما در داخل کشور وحدت 
نداریم

سعید لیلاز، تحلیلگر مسائل سیاسی و اقتصادی: من معتقدم این آقایان 

نه منافع کشــور که حتی باورهای خود را هم الان دنبال نمی کنند و 
عطش ریاســت جمهوری 1400 همه کارهایشان را تحت تأثیر قرار 
داده. خیلی تأســف بار اســت که برخی فکر می کنند چون آرام شدن 
شــرایط تحریم ها و تنش های خارجی می تواند روی انتخابات آینده 
تأثیر بگذارد، جلوی این روند را می گیرند. این بســیار خطرناک است، 
نه فقط از نظر خطرات خارجی بلکه داخلی. این وضعیت اقتصادی که 
مستقیم بخش اعظم آن متأثر از تحریم است، می تواند آبستن اتفاقات 
ناگواری هم بشود. این گروگان گرفتن زندگی مردم برای منافع جناحی 
اســت. برخی دوســتان در مجلس دارند، سنگ هایی را هل می دهند 
که ترامپ می خواهد در هفته های پایانی ریاست جمهوری اش سر راه 
بازگشت امریکا به برجام بیندازد. من نمی گویم این اقدام عمدی است؛ 
اما شدیداً در آن، فقدان محاسبه را شاهدیم و می بینیم به لحاظ منطقی 

با مسیری که تا حالا آمده ایم همخوانی ندارد./ایران

درخواست اعاده دادرسی سه محکوم به اعدام حوادث آبان 
ماه پذیرفته شد

دیوان عالی کشــور اعلام کرد: اعاده دادرسی سه محکوم اعدامی 
حوادث آبان ماه در دیوان عالی کشور پذیرفته شد و پرونده مجددا 
در شــعبه دیگری ) هم عرض( رسیدگی می شود. به نقل از روابط 
عمومی دیوان عالی کشور، با حکم رئیس دیوان عالی کشور، اعاده 
دادرسی سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در این دیوان پذیرفته 
شد. در پرونده سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه، با پذیرش اعاده 
دادرســی، پرونده مجددا در شــعبه دیگری )هم عرض( رسیدگی 
خواهد شد. اعاده دادرسی از طرق رسیدگی فوق العاده است که تنها 

با مجوز دیوان عالی کشور صورت می گیرد.

کنایه مسیح مهاجری به میزان رای قالیباف
مسیح مهاجری در یادداشتی در روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: 
البته اصل اینکه آقای جنتی در همان ذیل هم قرار گرفته باشــد، 
میان ایشان و آقای سیدمحمد سجادی جدال وجود داشت و بعد از 
آنکه نام آقای جنتی به عنوان نفر آخر اعلام شد آقای سجادی که 
حذف شده بود، بیانیه ای منتشر کرد و ضمن اعلام اعتراض خود به 
این ماجرا با بهانه قرار دادن سیادت خود، در صدر آن بیانیه نوشت: 
د«. همین شــب  دٍ وَ آلِ مُحَمَّ »الَلهُّمَّ العَْنْ اوََّلَ ظالمٍِ ظَلمََ حَقَّ مُحَمَّ
جمعه که گذشت، وقتی آقای قالیباف در نطق تلویزیونی خود گفت 
من مثل دولت حرف نمی زنم، من نماینده مردم هستم، یاد آنچه در 
انتخابات خبرگان سال 1394 و بعد از آن رخ داده بود افتادم. با خودم 
گفتم خوب شد با این فرمایش های حکیمانه فهمیدیم ۲4 میلیون 
رای رئیس جمهور روحانی که بالای ۶0 درصد آرای ماخوذه در کل 

کشور در انتخابات ریاست جمهوری 139۶ بود، به این معنا نیست 
که رئیس جمهور نماینده مردم است، ولی حدود ۲0 درصد رای مردم 
تهران بحمدالله به معنای نمایندگی مردم است و دارنده آن می تواند 

بر کرسی ریاست مجلس تکیه بزند.

واکنش محمد هاشمی به حمله مدیر شبکه ۳ 
به فردوسی پور

محمد هاشمی، رییس صداوســیما در ابتدای انقلاب اسلامی، در 
یادداشــتی در شــماره امروز روزنامه اعتماد نوشت: »رییس شبکه 
سه گفته است: »عادل فردوســی پور از مدار خارج شده بود.« این 
نوع الفاظ و ادبیات را در زمان مدیریت من در صداوسیما نداشتیم. 
بنابراین خودم به شــخصه نمی دانم »از مدار خارج شدن« به چه 
معناســت. خوب است همان کسانی که این لفظ را به کار برده اند، 
بیاینــد و توضیح بدهند که منظورشــان از این جمله چه بوده و از 
مدار خارج شدن به چه معناســت. من خودم بعضی از برنامه های 
آقای فردوسی پور را می دیدم و هیچ اشکال اصولی در آن به چشمم 
نخــورد. تنها نکته ای که معمولا در این نــوع برنامه ها وجود دارد، 

محبوبیتی است که در بین جوانان یا ورزشکاران به وجود می آید.

پیشنهاد رای گیری پسُتی برای انتخابات کروناییِ 1۴٠٠
رییس پیشــین ستاد انتخابات کشــور گفت: انتخابات 1400 را در 
شــرایط کرونا می توان در دو یا سه روز یا به صورت پستی برگزار 
کرد. محمدحســن مقیمی در گفت و گو با ایســنا، درباره فراخوان 
وزارت کشور برای بررســی چگونگی برگزاری انتخابات 1400در 
شــرایط وجود بیماری کرونا، اظهار کرد: یکی از راه های برگزاری 
انتخابات در این شرایط، افزایش زمان برگزاری انتخابات است؛ البته 
در قانون تصریح شده است که انتخابات در یک روز تعطیل برگزار 
شــود. وی ادامه داد: می توان با اصــلاح قانون، انتخابات را در دو 
یا ســه روز برگزار کرد؛ یعنی علاوه بر روز جمعه که تعطیل است، 
پنجشنبه و شنبه را هم تعطیل کرده و انتخابات را در سه روز برگزار 
کرد. مقیمی خاطرنشــان کرد: با افزایش تعداد روزهای رای گیری 
از ازدحام در صف های رای جلوگیری می شــود، البته هزینه های 
انتخابات هم افزایش می یابد.معاون سیاسی پیشین وزارت کشور 
ادامه داد: یکی دیگــر از راه های برگزاری انتخابات، ایجاد امکان 
برای رای پستی است. بیش از شش ماه تا انتخابات زمان باقی است 
و می توان زیرســاخت های رای پستی را ایجاد کرد. در قانون هم 

مانعی برای رای پستی وجود ندارد.
منبع: تابناک
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